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سخن نخست

درنا کسرایی
مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد

صاحبنظران بر این باورند که نقد خوب و منصفانه؛ سازنده است اما 
اینکه چه نقدی خوب و منصفانه است، شاید محل اختلاف نظر باشد 
و اینکه ویژگی های یک نقد خوب و موثر و در ادامه آن یک منتقد 
منصف چه زوایایی را مورد بررسی قرار می دهد و چگونه نقد می کند؟
از اساتید مختلف نقل و در دسترس است،  آنچه در کتب متعدد و 
لحن  و  انتقاد  اصول  نقد،  شیوه های  از  متفاوتی  فاکتورهای  شامل 
انتقادی است که فرصت بیان همه آنها در این مقوله فراهم نیست، 

اما شالوده مثمرثمر همه آنها اینکه: 
- هدف از نقد و انتقاد، بهتر فهمیدن و دقیق فهمیدن یک موضوع 

است
- داشتن یک دیدگاه متفاوت، نقد نیست. مستندات بر پایه واقعیت، 

مبنای نقد و انتقاد هستند 
- نقد به صورت مناظره توسط کسانی معتبر است که هر دو طرف 

در رابطه با موضوع مناظره، دارای متون تالیف و منتشر شده باشند
- در جامعه ای نقد اعتبار پیدا می کند که افراد متخصص در حوزه 

تخصصی خود نقادی کنند
یاد گرفته ایم  به شکل خودجوش  ارتباطی خود  تربیت  ما در  اینکه 
که در همه امور خرد و کلان اظهارنظر کنیم و در باب هر گفت و 
شنودی نظریه داشته باشیم، خود امری است غیرقابل انکار که این 

عادت از آن دست غلط های مصطلح و رایج است.
اما در خصوص مناظره ها و برنامه های تلویزیونی این روزها؛ همیشه 
ماجرا یک روال یکسان و تکراری دارد، از یک تماس یا نامه شروع 
می شود و در یک ظرف زمانی محدود و با قید فوریت در مواجهه با 

یک حضور ناگزیر در صدا و سیما قرار می گیرید.
فارغ از هرگونه اصرار به تقید و وابستگی سازمانی؛ کسانی که حرفی 
لقایش  به  را  شدن  دیده  وسوسه  عطای  باشند  نداشته  گفتن  برای 
به  تحقق حرف هایمان  در جهت  که  ما  اما  نمی روند!  و  می بخشند 
عمل کوشیده باشیم می رویم... رفتنی شبیه انتخاب خط مقدم جبهه 
و ورود خودخواسته به کارزاری مهلک فقط به قصد اینکه بر ضرورت 

تلاش تاکید کنیم و می شودها را نشان دهیم.
مردم،  نام  به  اما،  بی میلی  سیمای  و  صدا  هرباره  که  همینجاست 

مدعی العموم می شود در این دادگاه بازخواست و توبیخ و تنبیه!
بی میلی را از این رو نوشتم که خطاب میلی قرار دادن خود عذری 
موجه می شود برای بعضی القائات؛ در حالی که بیشتر مواقع این نوع 
ارائه که در حال حاضر در برنامه های مختلف جریان دارد، باب میل 

هیچ طرفی نبوده و نیست.
سخن کوتاه کنیم که:

در مدعای بررسی ها و مناظرات تخصصی که ماهیت مورد پرداخت، 
و  نظری  تعاریف  و  است  شده  تحدید  و  تعریف  فعالیت های  حوزه 
عملی معین و مشخصی دارد؛ چه دلیلی می تواند توجیه کننده ساخت 
و ساز برنامه ها و راه اندازی گفتگوهایی برای تاثیرگذاری فرای آنچه 

هست.
چند عرصه  متخصصین  و  ذینفعان  جز  به  آزاد«  مناطق  »کلیدواژه 
می کند؟  برانگیخته  را  جامعه  عموم  افراد  از  دامنه ای  چه  محدود، 
طرح واقعیت اینکه قانونگذار، قانونی را در ذیل قانون رسمی کشور 
اهالی  مطالبه  مورد  متمادی  سال های  در  آن  اجرای  و  کرده  وضع 
نهاده  وقعی  و  بوده  و...  اقتصادی  فعالین  سرمایه گذاران،  مجریان، 

نشده، موضوع مردم است؟

پای لنگ نقادی

در دیدار جمعی از مدال آوران و افتخارآفرینان ورزش 
گیلان با دکتر مسرور مطرح شد:

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار بیان داشت:

مدیرکل گمرک، ترانزیت و ارزش افزوده 
سازمان منطقه آزاد قشم گفت:

برگزاری مراسم بدرقه ملی پوشان گیلانی 
بازی های آسیایی جاکارتا 

به میزبانی منطقه آزاد انزلی

به دنبال تاسیس ایرلاینی متفاوت هستیم

تخصیص بیش از 6.5میلیارد ریال مشوق 
تولیدبرای 10شرکت صادراتی قشم
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و  کار  و  کسب  رونق  هدف  با  مختلف  سطوح  از  افرادی  اینکه 
افزایش وسع معیشتی خود و بر مبنای اعتماد به قوانین، پا به عرصه 
گذاشته اند و در عمل پشیمان شده اند، در قالب عرض ایراد بر کلیتی 
که در همه جای دنیا پیاده و موفق بوده است، نشان از تفکر منطقی 

و مدبرانه است؟
طی  آزاد  مناطق  پیاده سازی  و  اجرا  روند  به  که  معتقدیم  هم  ما 
پاک کردن صورت مسئله  آیا  اما  است؛  وارد  نقد  سال های گذشته 
تغییری  این سال ها  تمام  مردمی که طی  گرفتن وضعیت  ندیده  و 
در اوضاع و احوالشان صورت نگرفته، راه حل و باعث رفع ایرادات 

است؟
برای  تقلا  به جای  اقتصاد  امروز  پریشانی های  دار  و  در گیر  اینکه 
تبیین امنیت فکری در جامعه هر موضوع بزرگ و کوچک را دستاویز 
تخریب و تهدید افکار عمومی کنیم، می شود نقد؟ و اگر می شود نقد 

هدف آن چیست؟
قطع به یقین، آنانی که قبول مسئولیت می کنند موظفند به اجرای 
تمام و کمال آن و عمل به وظایف و هیچ یک را توجیهی در رد یا 
نقض آن میسر نمی شود، اما انتقاد درست آن است که ضمن تاکید 
بر نقاط قوت، به نقاط ضعف اشاره شود و با ارائه راهکارهای مناسب 
برای رفع آن، راهکار ارائه شود؛ اینکه گوش شنونده خوبی نداشته 
باشیم، بر کلام و سخن مان هم تاثیر می گذارد؛ اینکه نمی خواهیم 
بشنویم که چه گذشته و چه در جریان است و نمی خواهیم ببینیم 
که در گیر و دار همه این کمبودها برخی ها توانسته اند قدمی بردارند.

اینکه در حوزه موضوعات تخصصی وارد می شویم و مردم جامعه را 
به درک نسبی واقعیت القایی خودساخته سوق می دهیم، انتقاد نیست 

و اثرگذار هم نمی شود.
حال آنکه آنچه در زیر این فشار نامتوازن نابود می شود اول اعتماد 
عموم مردم است و دوم حساسیتشان نسبت به موضوعات مهم؛ اما 
برنامه های گفتگو محور کم  ارزش  از  اینها همه،  باوریم که  این  بر 
نخواهد کرد، به شرط حضور افراد صاحبنظر و متخصص که مطالعه 
مبرهنی  کلیات  و  باشند  داشته  بحث  مورد  موضوع  در  قابل قبولی 
از  اشاره  مورد  کلیات جغرافیایی  و  بودجه  از جمله محل تخصیص 
حداقل هایی است که انتظار می رود منتقد مباحثه کننده به آنها مسلط 

باشد! 
 و در آخر اینکه محدوده مناطق آزاد که در حال حاضر در هفت اقلیم 
مختلف شرایط تسهیل کننده ای را برای تبادلات و تعاملات تجاری 
می شوند  شامل  را  بومی  مردم  جمعیت  آورده اند،  فراهم  صنعتی  و 
به فراخور موقعیتشان نسبت به آب و خاکشان تعصب و عرق  که 
ملی دارند؛ بهتر نمی شود اگر در نظرسنجی مردمی همین خون دل 
خورده های سرد و گرم چشیده آن خطه ها را خطاب قرار دهیم؟ که 

اگر در پی حل مشکلیم چنین خواهیم کرد.
اینکه در یک سیر انتقادی به دلیل مخالفت یا نگاه متفاوت نسبت 
کنیم،  مخالفت  کامل  طور  به  هم  آن  ذیل  اجزای  با  کل  یک  به 
منطقی نیست؛ اینکه بیرون از هرگونه چارچوب و فارغ از دلایل و 
مستندات تاریخی موجود، بر ضعف ها اصرار و از ناکارآمدی خورده 
بگیریم، کاری از پیش نمی رود، همانطور که همه این سال ها نرفته 
است. نقد کردن و نقدپذیری، سرمایه ای ارزنده برای اصلاح به شمار 
می رود و شناخت کاستی ها و همت و همیت برای رفع آنها گامی 

است اساسی در رسیدن به بلوغ اجتماعی .

گزارش برنامه مناظره شبکه یک 
با محوریت موضوع عملکرد مناطق آزاد:

گزارش یک

از بین رفتن مزیت های قانونی یا ایجاد فرصت جدید برای سرمایه گذاران؟
بررسی مزیت ها و معایب ثبت سفارش کالا در مناطق آزاد:

ثبت سفارش کالا 
از اهداف مناطق آزاد نیست

لزوم بازنگری 
در قوانین مناطق آزاد

منافات ثبت سفارش کالا 
با روح اهداف مناطق آزاد

بدون ثبت سفارش کالا
 شاهد قاچاق هستیم

ثبت سفارش کالا مزیت قانونی 
منطقه آزاد را از بین نمی برد

لزوم واردات کالاهای اولیه 
و ضروری برای تولید داخلی

آلبرت بغزیان
کارشناس مسائل اقتصادی:

واعظی آشتیانی
 کارشناس مسائل اقتصادی:

شریف پور
 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

کوچکی نژاد
 نماینده مردم رشت در مجلس:

بائوج لاهوتی
 نماینده مردم لنگرود در مجلس:

عباسی
نماینده رودسر و آمل در مجلس:
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ازبینرفتنمزیتهایقانونییاایجادفرصتجدیدبرایسرمایهگذاران؟

گزارش: ملیحه اسناوندی 

آلبرت بغزیان، کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص ممنوعیت واردات کالا بدون 
ثبت سفارش گفت: یکی از ویژگی های مناطق آزاد، موقعیت جغرافیایی است که 
از طریق آب های آزاد با کشورهای دیگر و سرزمین اصلی ارتباط برقرار می کند، 
اما قسمت قانونی که از ویژگی های این مناطق محسوب می شود این است که از 
بروکراسی کشور مادرش برخوردار نیست تا بتواند آزادی عمل بیشتری به فعالان 
سرزمین  در  پاگیری  و  دست  قوانین  اگر  یعنی  بدهد،  سرمایه گذاران  و  اقتصادی 
اصلی هست، در مناطق آزاد نباید وجود داشته باشد؛ به اضافه بحث ورود و خروج و 
روادید و... تا در این شرایط تولیدات خوبی انجام گیرد و زمینه اشتغال فراهم شود .
بغزیان تصریح کرد: اما سوال اصلی اینجاست که در مناطق آزاد که قوانین دست 
و پاگیر نیست، چرا نتوانستیم عملکرد خوبی به نمایش بگذاریم؟ کشورهایی مثل 
دبی و سنگاپور مناطق آزاد ایجاد کردند و موفق هم بودند؛ اما در ایران، مناطق 
و  اینکه سکوی صادرات  به جای  و  نکردند  فلسفه وجودی شان عمل  آزاد طبق 
اشتغال زایی برای کشور باشند، تبدیل به جایی برای خودروسازی و ساخت و ساز 

شدند که البته آن هم به دست دلال ها افتاده. 
وی گفت: چیزی که به این شرایط بحرانی در ایران دامن می زند، مسئله ارز است.  
با قیمت روز بگیریم کمی مشکل است،  ارز  اینکه بخواهیم برای ثبت سفارش، 

ضمن اینکه بعضی از کالاها ممنوع و بعضی دیگر آزادند. 
بغزیان ادامه داد: کالاهای نهایی ساخته شده و مصرفی قرار نیست به منطقه آزاد 
وارد شوند، بلکه مواد اولیه، واسطه ای و سرمایه باید وارد و تبدیل به کالا شوند، 

آنوقت این کالا یا به داخل کشور و یا به خارج صادر می شود. 
وی تاکید کرد: متاسفانه منطقه آزادی در کشور این موضوع را محقق نکرده و به 
جای اینکه این مسائل حل شودف موضوع ثبت سفارش را هم اضافه کردند؛ البته 
این موضوع خوب است اما آیا به اندازه و به موقع می توان این سفارش داده شود؟ 

آیا برای تخصیص معطل نمی شود؟ 
آزاد  اقتصادی منطقه  این شرایط  در  تاکید کرد:  اقتصادی  این کارشناس مسائل 
تجاری نمی تواند سرمایه گذاری خارجی ایجاد کند، ضمن اینکه انگیزه ای نیز برای 

سرمایه گذاران داخلی وجود ندارد؛ لذا عملا مناطق آزاد شکست می خورند . 
وی در پایان خاطر نشان کرد: این موضوع ثبت سفارش غلط است و اگر منافع 
ملی حکم می کند که در شرایط به خطر افتادن برجام و اعمال تحریم ها این مصوبه 

برقرار شود، ایرادی ندارد؛ اما این مصوبه از اهداف مناطق آزاد دور است .

ثبت سفارش کالا 
از اهداف مناطق آزاد 

نیست

آلبرت بغزیان
کارشناس مسائل اقتصادی:

مسائل  کارشناس  آشتیانی،  واعظی  امیررضا 
کالا  واردات  ممنوعیت  خصوص  در  اقتصادی 
بدون ثبت سفارش گفت: منطقه آزاد بیشتر از نظر 
و  اولیه  مواد  جابجایی  در  سهولت  برای  اقتصادی 
کالای نیمه ساخته و ساخته شده در نظر گرفته شده 
آنجا  در  که  عمدتا محصولاتی  این جهت  از  است، 
هم  برخی  و  دارد  جنبه صادراتی  نیز  می شود  تولید 
اگر سهمی در بازار داخلی داشته باشند می توانند به 
آنجا منعکس کنند؛ منتها اکنون این محدودیتی که 
بایستی ثبت  وارداتی  دولت گذاشته که محصولات 
سوء استفاده هایی  خاطر  به  احتمالا  شود  سفارش 
است که صورت گرفته، از این جهت دولت متوسل 

به چنین قانون و مقرراتی شده .
وی ادامه داد: اما بهتر است دولت به جای پرداختن 
در  جامع  و  کلی  اصلاحیه  یک  جدید،  مقررات  به 
ارتباط با قوانین منطقه آزاد و تجدیدنظر در مقررات 
و  کنیم  ایجاد  را  آزاد  منطقه  که  این  باشد.  داشته 
برایش تعریف کنیم و سالیان سال  ابتدا  از  قوانینی 

بر این قوانین اصلاحیه نزنیم، کار درستی نیست . 
واعظی آشتیانی ادامه داد: در تمام دنیا مرسوم است 
که نه تنها در مناطق آزاد بلکه در کلیه قوانین جاری 
کشور مقرارتی را تعریف کنند و سالیان سال با آن 
قوانین جلو روند، از آن جهت که دنیا در عرصه های 

عین الله شریف پور، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
واردات کالا  اسلامی درخصوص ممنوعیت  شورای 
بدون ثبت سفارش به مناطق آزاد گفت: ما بایستی 
ویژه  و  آزاد  منطقه  ایجاد  قانون  به  ارتباط  این  در 
اقتصادی رجوع کنیم و ببینیم که قانون ایجاد این 
منطقه با چه اهدافی تدوین و تصویب و به اجرا در 

آمده است. 
این نماینده مجلس ادامه داد: هدف از ایجاد منطقه 
این  شدن  صادرات محور  تولید،  به  کمک  آزاد 
مناطق، ورود دستگاه های به روز به مناطق آزاد و از 
آن طریق به سرزمین اصلی، ایجاد اشتغال، افزایش 
مناطقی  آبادانی  و  توسعه  همه  از  مهم تر  و  درآمد 
ایجاد  اصلی  کمرگ  دارای  مرزهای  در  که  است 

شود. این کلیتی از اهداف ایجاد منطقه آزاد بود. 
وی ادامه داد: مسئولین منطقه آزاد و ویژه مخصوصا 
تجربه  گذشته  از  آزاد  مناطق  شواریعالی  دبیرخانه 
خوبی بدست آورده اند. با شفافیت هایی که در ارتباط 
با  ارتباط  در  که  وظایفی  و  ذاتی  قانونی  وظایف  با 
در  توسعه  قطار  اکنون  دارد،  وجود  افزوده  ارزش 
مناطق آزاد روی ریل قرار گرفته و به حرکت خود 

ادامه می دهد. 
گفت:  کالا  سفارش  ثبت  موضوع  در خصوص  وی 
آزاد  مناطق  ایجاد  اهداف  روح  با  موضوع  این 
منافات دارد، اما یکی از دلالیش این است که هنوز 

مجلس  در  رشت  مردم  نماینده  کوچکی نژاد،  جبار 
کالا  واردات  ممنوعیت  خصوص  در  اسلامی  شورای 
ثبت  کالای  آزاد گفت:  مناطق  به  ثبت سفارش  بدون 
اینکه نظارت کمرگ و دستگاه مربوطه  سفارش یعنی 
بر روی کالا وجود دارد، در واقع بدون ثبت سفارش کالا 
شاهد قاچاق و کالای غیرقانونی هستیم؛ این موضوع 
باعث شده که اقتصاد کشور ما دچار تلاطم شدید شود. 
وی گفت: ثبت سفارش نیاز کشور است، چراکه طبق 
ورود  اجازه  کالایی  چه  که  می شود  بررسی  برآوردی 
دارد، لذا کالایی که ثبت نمی شود یعنی مدیریت کشور 

بر روی آن وجود ندارد. 
کوچکی نژاد تاکید کرد: باید بحث کالا یک روند قانونی 
هر  که  است  اینگونه  روند  این  اکنون  و  کند  طی  را 
کالایی که وارد کشور می شود براساس نیاز ثبت شود در 

لزوم بازنگری 
در قوانین مناطق آزاد

منافات ثبت سفارش کالا 
با روح اهداف مناطق آزاد

بدون ثبت سفارش کالا
 شاهد قاچاق هستیم

واعظی آشتیانی
 کارشناس مسائل اقتصادی:

شریف پور
 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

کوچکی نژاد
 نماینده مردم رشت در مجلس:

درخصوص  اسلامی  شورای  مجلس  در  آمل  و  رودسر  نماینده  عباسی،  اسدالله 
فلسفه وجودی  آزاد گفت:  مناطق  به  ثبت سفارش  بدون  واردات کالا  ممنوعیت 
مناطق آزاد بحث صادرات است و اگر وارداتی هم هست باید مربوط به کالاهایی 

باشد که تولید داخلی ندارد اما مورد احتیاج است.  
وی تاکید کرد: بسیاری از مناطق آزاد محلی برای واردات انواع ماشین های لوکس 
و کالاهای غیرضروری شده؛ کالاهایی که نه تنها ارزآوری ندارند بلکه خیلی هم 

استقبال نمی شود . 
عباسی در ادامه گفت: طبق بررسی هایی که ما در منطقه آزاد اردبیل کردیم، اکنون 
شاهد آن هستیم که بسیاری از تولیدکنندگان داخلی ما در آنجا سرمایه گذاری و 
مواد اولیه خود را وارد می کنند؛ این ایرادی ندارد و خیلی هم خوب است، چراکه 
در نزدیک ترین محل واردات مواد اولیه، می توانند تولیداتی  هم داشته باشند، هم 
بحث عوارض کمرگی هست و هم کاهش هزینه های تولید، اشتغال  و رونق کسب 
و کار همه اینها روی تجارت و اقتصاد منطقه تاثیرگذار است و می تواند عملکرد 
مثبتی تلقی شود، اما اینکه ما بخواهیم کالاهای غیرضروری را وارد کنیم اشتباه 
است، همانگونه که مقام معظم رهبری حمایت از تولیدات داخلی را مطرح کردند 
و رئیس جمهور نیز برآن تاکید داشتند و به دستگاه های اجرایی ابلاغ کردند، ما هم 
بایستی به صورت قانونمند و هدفمند این موضوع را دنبال کنیم، چراکه مناطق 
آزاد نیز یکی ارکان مهم اقتصادی است که می تواند به شاخصه های توسعه کشور 

ما به ویژه تولید و اشتغال کمک کند .

در خصوص  اسلامی  در مجلس شورای  لنگرود  مردم  نماینده  بائوج لاهوتی،  مهرداد 
ممنوعیت واردات کالا بدون ثبت سفارش به مناطق آزاد گفت: مناطق آزاد سرزمینی 
هستند که محدوده مشخص دارند و هدف از ایجادشان نیز آن است که کسانی که مایل 
و راغب تولید هستند به آنجا بروند و با شرایطی که برای واردات و صادرات فراهم می شود 
تولیدات خود را صادر و کالاهای  انجام بگیرد و سرمایه گذاران  تولید  اقتصادی و  کار 

واسطه ای خود را نیز وارد سرزمین اصلی کنند.
وی ادامه داد: اگر از این روند مراقبت نشود، طبیعتا تولیدکنندگانی که آنجا هستند آسیب 

می بینند، چراکه آنها کالاهای واسطه ای خود را باید وارد کنند. 
لاهوتی تصریح کرد: اما واقعیت این است که صادرات ما در مناطق آزاد رو به افزایش 

است و کشور ما خود را به میانگین صادراتی که در دنیا هست نزدیک می کند . 
وی تاکید کرد: در مجموع این مراقبات باید صورت بگیرد، ضمن اینکه اجازه دهیم که 
کالاهایی که نقش واسطه ای و مواد اولیه برای تولیدکننده دارند، فراهم شود تا صادرات 
کشور رونق بگیرد؛ لذا نباید بگذاریم هدف اصلی آسیب ببیند. ضمن اینکه باید شرایط 

لازم را برای فعالین اقتصادی جهت تولید کالا فراهم کرد. 
نماینده مردم لنگرود در مجلس در پاسخ به این سوال که موضوع ثبت سفارش کالا 
موجب از بین رفتن مزیت های قانونی منطقه آزاد نمی شود، گفت: خیر؛ کالایی که در 
سرزمین اصلی وارد می شود باید با هدف تولید باشد، لذا ثبت سفارش باعث می شود که 

از این هدف در مناطق آزاد دور نشویم .

لزوم واردات 
کالاهای اولیه و ضروری 

برای تولید داخلی

ثبت سفارش کالا 
مزیت قانونی منطقه آزاد 

را از بین نمی برد

اسدالله عباسی
نماینده رودسر و آمل در مجلس:

بائوج لاهوتی
 نماینده مردم لنگرود در مجلس:

FREE ZONESمناطق آزاد بررسی مزیت ها و معایب ثبت سفارش کالا در مناطق آزاد:

یادداشت

طور  به  که  آهنگي  بر  سرمایه گذاران  حواس  هوش 
ممتد نواخته مي شد رفته بود، غافل از اینکه براي آینده 
سرمایه هاي کیش فکري اندیشیده شده باشد؛ در حالي  
که بخش اعظمي از کشتي توسعه در حال غرق شدن و 
بخشي در حال فرار و نجات خود و اندك بخشي بیدار 
شده براي واکاوي و کالبدشکافي آنچه که بر این کشتي 
گیر  آهنگ کشتي  تنها  و چه شد سوزن  عظیم گذشت 

کرد و کسي متوجه غرق شدن نشد. 
و  ساخت  به  سرمایه گذاران  تمام  افکار  بین  این  در 
و  شد  متمرکز  و  معطوف  تجاري  مراکز  و  مسکن  ساز 
این  سرانجام  براي  آینده نگري  و  برنامه  هیچ  متاسفانه 
یکنواختي  و  تکرار  این  نشد.  اندیشیده  سرمایه گذاري ها 
و اندیشه ساختن مسکن و مراکز تجاري در حالي روي 
مي داد که هیچ گونه اقدامي براي ایجاد زیرساخت هاي 
و  به روز  گردشگري  جاذبه هاي  ساخت  و  هوشمندانه 
مقابل  در  و  نمي گرفت  صورت  جزیره  در  مردم  مقبول 
اتفاقات مهمي که در سرزمین اصلي و شهرهاي بزرگ 
و متوسط در جهت ساختن و راه اندازي پروژه هاي بزرگ 
و  پیشرفته روي مي داد  و  و مگامال هاي مجهز  تجاري 
اجناس  و  زیبا  بازارهاي  وجود  بر  روزگاري  که  از کیش 
مرغوب و باکیفیت سراسر کشور  فخر مي فروخت، سبقت 
مي گرفت و روز به روز جذابیت هاي آن رنگ مي باخت . 
و  تفریحات  آبي،  امکانات  داراي  شهرهاي  که  جایي  تا 
براي  هم  را  کیش  دریایي  گردشگري  جذابیت هاي 
مردمان خود فراهم مي نمودند و همچنان سرمایه گذاران 
کیش مجنون، بر آهنگ خرید زمین هاي انبوه و ساختن 
پاي  بي رونق  تجاري  مراکز  و  بي مشتري  مسکن هاي 
مي کوبیدند و ادامه طریق مي نمودند و صد البته مدیران 

دولتي مقاطع مختلف بي تقصیر نبودند. 
اقدام به فروش زمین  در دوره اي مدیران وقت سازمان 
با ابعادي بزرگ و دادن مجوزه ساخت بازارهاي  تجاري 
بدون  و  متقاضیان  توان  دقیق  ارزیابي  بدون  بیشمار 
آینده نگري و هدف از ایجاد مراکز تجاري و نسبت آن 
زیرساخت ها  برخي  داشتن  بدون  و  تقاضا  و  عرضه  با 
نمودند و حاصل آن بي درایتي  ها شد انبوهي از پروژه هاي 
پیکر  بر  که  زخم هایي  و  پیشرفت ١٠الي ٢٠درصدي  با 
نازیباي  جزیره وارد شد و اشکال و ترکیبات بي شمار و 
که  پروژه هاي  شده؛  رها  خود  حال  به  و  شده  حفاري 
سرمایه گذاران بي برنامه و سازمان، مردم و خاك جزیره 
بي فکري  این  حاصل  و  نمودند  خود  گرفتار  و  درگیر  را 
و  آینده نگري  از  مانده  و عقب  غافل  و طمع شد کیش 
سرمایه های  حفظ  براي  چاره اندیشي  بدون  و  پیشرفت 

ملي و مردمي. 
افتاد،  که  تاملي  قابل  و  میمون  اتفاق  وانفسا  این  در 
به  کیش   کارآفرینان  و  بزرگان  موقع  به  نسبتا  بیداري 
و  تغییر  ایجاد  شعار  با  که  خردمند  مدیري  حضور  یمن 
را  سرمایه گذاران  و  شد  جزیره  وارد  خلاقیت  و  تحول 
متوجه و آگاه کرد، مبني بر اینکه کیش رشد خود را کرده 
و امروز باید در جهت حفظ سرمایه ها، جذب مخاطب و 
گردشگر و سرمایه گذار جدید به تحول و ابتکار و خلاقیت 
تامین زیرساخت ها  از ساخت و  ایده پردازي دست زد.  و 
پیاده  و  تاسیس  تا  خلاق  شهر  یک  نیاز  مورد  و  مهم 
و  گردشگري  جذاب  و  بي نظیر  و  بکر  طرح هاي  کردن 
تعریف ساختارها و سرمایه گذاري هاي هدفمند، تا بدین 
صورت رغبت گردشگر و سرمایه گذار براي آشتي با کیش 
سرمایه گذاران  از  یکي  که  مهمي  مطالب  گردد.  فراهم 
اصناف  و  سرمایه  صاحبان  نشست  در  جزیره  بزرگ 
با مدیرعامل و معاونین سازمان منطقه آزاد بدان  کیش 
اعتراف نمود و از غفلت هاي بیشمار بخش خصوصي در 
جهت آینده نگري براي حفظ سرمایه ها و عدم توجه به 
نیازهاي زیرساختي کیش سخن بر زبان آورد و از عدم 
کردن خود  به روز  و  کار  راندمان  بردن  بالا  اقدام جهت 
بررسي  و  مطالعه  عدم  و  مدیریتي  زیرمجموعه هاي  و 
ابراز  امروز یک منطقه گردشگري چون کیش  نیازهاي 

تاسف و تالم نمود.
مختلف  حوزه هاي  فعالین  و  سرمایه گذاران  باید  امروز 
بگیرند؛  نیک   فال  به  را  تفکر  و  بیداري  این  کیش 
مدیران  تحول گرایانه  حرکت  و  تفکر  مهم  نیکبختي 
تامین  و  تکمیل  به  ویژه  حساسیت  و  توجه  و  سازمان 
شهر  یک  موردنیاز  اساسي  و  بنیادی  زیرساخت هاي 
با  سلامت  توریسم  توسعه  جمله  از  هوشمند  و  خلاق 
ترمینال  تکمیل  کیش،  سرطان  درمان  مرکز  تاسیس 
جدید و باند جنوبي و مخازن تامین سوخت هواپیماهاي 
عظیم  منبع  کردن  وارد  براي  اقدام  کیش،  فرودگاه 
مصرفي  آب  پمپاژ  و  توزیع  مدار  به  کیش  آب  پمپاژ 
کیش  صنعتي  و  خدماتي  و  شهري  مختلف  حوزه هاي 
افتتاح و استهلاك و  بار  )البته و متاسفانه پس چندین 
سازمان( ،  قبلي  مدیریت  دوره  دو  در  تاسیسات  نابودي 
کیش،  بندرگاه  تني  ٣٥هزار  اسکله  افتتاح  و  لایروبي 
اقدام  شهربازي ،  تاسیس  براي  سرمایه گذار  جذب 
ارزي و تاسیس  پایه  با  بین المللي  براي تاسیس بورس 
اقدامات مهم مدیریت جدید  از جمله  آفشور  بانک هاي 
راستاي  در  تحولي  و  تغییر  براي  منطقه کیش  سازمان 
کشتي  شدن  غرق  از  جلوگیري  و  فاضله  مدینه  ایجاد 
توسعه کیش و تغییر آهنگ و ملودي کار و اندیشه براي 
فرداي بهتر است. اما اقدام اولیه بخش خصوصي پس 
سیستم  خطرات  از  هشدار  اعلام  دریافت  و  بیداري  از 
و  یکنواخت،خواب آور  آهنگ  از  و خسته شدن  تکراري 
توسط  تغییر  سمت  به  حرکت  و  تحول  دست  اسفبار، 
استقبال  اعلام  با  و  رفت  بالا  کیش  میکا  مدیرعامل 
دست  و  معتبر  برندهاي  جذب  بابت  سرمایه گذاران  از 
ویژه  امکانات و شرایطي  با  پروژه میکا  اول جهاني در 
پروژه  متري  ٤٠هزار  تجاري  فضاي  در  استثنایي  و 
و  اقدام  همچنین  و  میکامال  تفریحي  تجاري  عظیم 
نمایشگاه  برپایي  یوروي جهت  ٢میلیون  سرمایه گذاري 
تعریف  با  کیش  در  سرمایه گذاري  فرصت هاي  معرفي 
حضور  و  دعوت  با  یوروي  ٣٥میلیون  الي   ٥ بسته هاي 
سرمایه گذاران  و  اقتصادي  و  تجاري  مهم  چهره هاي 
این  سال ٩٧ .  پایان  ٣ماهه  در  خارجي  و  داخلي  بزرگ 
شدن،  عملیاتي  و  بودن  هدفمند  صورت  در  اقدامات 
براي  اساسي  تحولي  و  تغییر  براي  خواهد  راهي  چراغ 

ایجاد شهري هوشمند و خلاق. 
را  اقتصادي حال حاضر  نویسنده مطالب وضعیت حاکم 
فرصت  تامل،  و  تغییر  براي  مي داند  تهدیدي  و  فرصت 
براي مدیران و مجموعه هاي که بیدار شدند براي حفظ 
از  سرمایه خود و توسعه کیش و تهدید براي آن دسته 
آهنگ  حال  و  حس  بر  رفتند  فرو  که  سرمایه گذاراني 

کشتي در حال غرق. به امید تعالي و آباداني کیش زیبا .

با مناطق گردشگرپذیر 
و توسعه یافته 

عقب ماندن کشتي توسعه کیش از قافله رقابت 

بهمن عبدالهي
روزنامه نگار

اواخر فروردین ماه، هیات وزیران در مصوبه ای به منظور ساماندهی و مدیریت بازار ارز، 
واردات کلیه کالاها به  صورت تجاری به کشور اعم از مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه 
اقتصادی بدون ثبت سفارش را ممنوع کرد؛ به این منظور واردکنندگان مربوطه باید چند 
مرحله را برای تکمیل اطلاعات خود در سامانه دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد طی کنند. 
ثبت سفارش شامل کالاهایی است که متقاضی تصمیم به واردات کالا از خارج به نقاط 
مختلف کشور )سرزمین اصلی( به صورت مستقیم یا از طریق مناطق آزاد را دارد. اما این 
منجر  و  کرده  ایجاد  اقتصادی محدودیت هایی  ویژه  و  آزاد  مناطق  فعالان  برای  مصوبه 

برود؛ هرچند می توان  بین  از  مناطق  این  قانونی  از مزیت های  این شده که بخشی  به 
با نگاه دیگر، این مصوبه را به  عنوان فرصت و ایجاد مزیت جدید برای مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی تلقی کرد و با هماهنگی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
از آن  ایران  بانک مرکزی و گمرک جمهوری اسلامی  وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
ویژه  و  آزاد  مناطق  به  کالا  واردات  برای  سفارش  ثبت  که  آن  شرط  به  اما  برد،  بهره 
اقتصادی مزیت قانونی که در ماده 14 قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاری- صنعتی 
جمهوری اسلامی ایران و همچنین ماده 8 قانون تشکیل و اداره مناطق ویژه اقتصادی 
جمهوری اسلامی ایران، را خدشه دار نکند. در این گزارش سعی کردیم در گفت وگو با 
کارشناسان و نمایندگان مجلس شورای اسلامی مزایای و معایب ورود کالا بدون ثبت 
سفارش را بررسی کنیم و ببینیم که این مصوبه چه مشکلاتی را برای فعالین اقتصادی 

به وجود آورده است.

تحول  دچار  بازرگانی  و  تولید  جمله  از  مختلف 
این فرآیند تغییرات قوانین به  باید در  می شود پس 
اینکه به صورت موردی  بگیرد،  طور منظم صورت 
از  بعد  و  کنند  حل  را  موضوعی  و  کنند  پیدا  ورود 
با چالش دیگر روبه رو شوند می تواند ماهیت  مدتی 
اولیه  اصلی  ماهیت  آن  از  آرام آرام  را  آزاد  منطقه 
و  منطقی  اصلاحیه های  که  بهتر  چه  و  کند  خارج 
اصولی بر این قوانین انجام شود، چراکه این قوانین 

و مقرات باید به روز باشند. 
گفت :  ادامه  در  اقتصادی  مسائل  کارشناس  این 
چالش ها  قطعا  شده  موضوع  این  وارد  دولت  وقتی 
و مشکلاتی وجود داشته که به این سمت حرکت 
از آیین نامه ای را  کرده که یک ماده یا یک بندی 
اصلاح کند، اما دوای این مشکل اصلاح آیین نامه 
که  برود  سمتی  به  سیاست گذاری  باید  نیست، 
بازبینی  مورد  فرآیندها  سال  چند  گذشت  از  بعد 
برای  قطعا  اینکه  ضمن  بگیرد،  قرار  تجدیدنظر  و 
خواهد  مشکل  ایجاد  آزاد  مناطق  تولیدکنندگان 
شود  تعریف  خوبی  به  کارها  و  ساز  اگر  اما  کرد، 
و  تولیدی  فعالیت  آزاد  منطقه  در  که  افرادی  و 
به  ممکن  زمان  کوتاهترین  در  دارند  اقتصادی 
خوبی  نقش  می تواند  شود،  رسیدگی  درخواستشان 

ایفا کنند. را 

کشور  هفت گانه  مناطق  در  آزاد  مناطق  چهارچوب 
مشخص نشده است؛ اگر مناطق آزاد با محدوده ای 
مبادی  در  کمرگ  و  شود  فرض  شده،  تعیین  که 
به  گردد،  مستقر  مناطق  این  خروجی  و  ورودی 
از اسمش هم مشخص  آزاد که  عنوان یک منطقه 
است، نیازی به ثبت سفارش کالا نیست. لذا بایستی 
بیشتر به این موضوع توجه کنیم و اهدافی را که در 
تعریف  اقتصادی  ویژه  و  تجاری  آزاد  منطقه  ایجاد 

شده، با اجرا درآوردن قانون محقق کنیم.
شریف پور ادامه داد: خوشبختانه دولت ٧منطقه آزاد 
و ١٢منطقه ویژه اقتصادی دیگر را در قالب لایحه 
در دستور کمیسیون اقتصادی قرار داده که با درایت 
رئیس کمیسیون و اعضای کمیته ها روند رو به جلو 
داشته و در مراحل پایانی می باشد؛ ضمن اینکه این 
اتخاذ  حال  در  اقتصادی  کمیسیون  در  که  لایحه 
تصمیم است و با هدف شفافیت، یکسری اصلاحات 
را هم مدنظر قرار داده؛ اما امیدواریم با پایان یافتن 
امضا  اقتصادی  کمیسیون  در  لایحه  این  بررسی، 
شود و نمایندگان نقطه نظرات خود را در ارتباط با 
این لایحه و پیشنهاداتی که کمیسیون اقتصادی بر 
آن دارند ارائه دهند تا دولت با تصویب این لایحه 
آبادانی،  تولید،  عمران،  توسعه،  برای  را  بستری 
ایجاد اشتغال و صادرات غیرنفتی فراهم کند تا تراز 

صادرات ما نسبت به واردات مثبت شود.

حوزه مواد اولیه وزارت صنعت و معدن مشخص می کند 
که این کالا وارد شود و یا نه؛ در حوزه کشاورزی هم 
را  تشخیص  این  که  است  مسئول  کشاورزی  وزارت 

بدهد .
نماینده مردم رشت در مجلس ادامه داد: منطقه آزاد 
است،  کشور  به  کالا  ورود  برای  مزیتی  عنوان  به 
وارداتی  کالای  داخلی،  نیاز  از  بیش  متاسفانه  اما 
اقتصادی  بازار  در  و مرج  به هرج  و منجر  وارد شده 

گردیده. 
وی تاکید کرد: باید بدانیم که منطقه آزاد برای صادرات 
آنجا  به  سرمایه گذاران  لذا  وارادت،  نه  و  است  کشور 
می آیند و باتوجه به تشویق های منطقه آزاد، کالاهای 
تولیدی را به خارج از کشور صادر می کنند؛ این مزیت 

اصلی منطقه آزاد است.



اخبار - انزلی

بازارچه  از اجرای طرح حمایتی، فعالیت  از گذشت یک سال  بعد 
صنایع دستی در منطقه آزاد انزلی، این گنجینه ارزشمند به عنوان 
یکی از ستون های جذب گردشگری در این منطقه جایگاه خود را 

تثبیت کرده است.
بنا بر این گزارش، این بازارچه که در فضایی به مساحت بیش از 
۲۰۰۰مترمربع در محدوده فاز تجارت و گردشگری و در مجاورت 
مجتمع های تجاری ایجاد شده است، دارای ۲۴غرفه بوده که در 
۲۰غرفه آن انواع صنایع دستی تولیدی هنرمندان منطقه و استان 
گیلان عرضه می گردد و در ۴غرفه دیگر نیز گردشگران با سفره 

رنگین و لذیذ خوراک گیلانی آشنا می شوند.
گفتنی است یکی از جذابیت های این بازارچه، استفاده از معماری 
سنتی استان گیلان بوده که در کنار مجتمع تجاری مدرن منطقه، 
به  خارجی،  و  داخلی  محصولات  عرضه  برای  محلی  عنوان  به 
و  منطقه  دستی  صنایع  تولیدات  از  حمایت  برای  مناسب  محلی 
عرضه  اجناس  مناسب  کیفیت  به  توجه  با  و  شده  تبدیل  استان 
از سوی  شده، جذابیت های بصری و عرضه مستقیم محصولات 
هنرمندان با استقبال خوب گردشگران و مسافرین منطقه همراه 

شده است.
به  انزلی  آزاد  منطقه  دستی  صنایع  بازارچه  نمایشگاهی  فضای 
صورت رایگان در اختیار هنرمندان صنایع دستی منطقه قرار داده 
این غرفه ها به  برنامه ریزی صورت گرفته،  شده است و براساس 
هنرمندان  مختلف  گروه های  اختیار  در  هفتگی  چرخشی  صورت 
منطقه برای عرضه محصول قرار می گیرند تا در طول سال فرصت 

برابر برای همه هنرمندان صنایع دستی فراهم شود. 
و  امکانات  سازمان  فضا،  بودن  رایگان  بر  است علاوه  ذکر  به  لازم 
تجهیزات نمایشگاهی را نیز به صورت رایگان به غرفه داران ارائه می دهد.

دستی  با صنایع  مرتبط  حوزه های  فعالین  و  هنرمندان  از  حمایت 
ایرانی  کالای  از  حمایت  شعار  کردن  عملیاتی  استان،  و  منطقه 
نیز  فرهنگی  محصولی  که  دستی  صنایع  محصولات  عرضه  با 
محسوب می شود، فراهم نمودن شرایط لازم برای عرضه مستقیم 
صنایع  هنرمندان  سوی  از  تولیدی  محصولات  واسطه  بدون  و 
دستی که موجبات ایجاد انگیزه برای تداوم فعالیت در این عرصه 
و آگاهی از سلایق بازار مصرف را پدید می آورد و بازدیدکنندگان 
ضمن آشنایی با این محصولات از طریق ارتباط گیری با هنرمندان، 
با فرآیند ساخت و تولید هر کدام از این صنایع دستی که توسط 
هنرمندان در غرفه ها صورت می گیرد، با بخشی از فرهنگ غنی 

مردمان گیلان زمین از نزدیک آشنا می شوند.
سازمان منطقه آزاد انزلی حمایت از فعالین و علاقمندان به صنایع 
دستی را ظرف چهار سال گذشته در دستور کار قرار داده و طی این 
مدت علاوه بر برپایی دوره های آموزشی، برگزاری نمایشگاه های 
فصلی، تخصصی و فراهم نمودن امکان حضور این هنرمندان در 
نمایشگاه های تخصصی و بین المللی که سازمان حضور پیدا می کند، 
در قالب تفاهم نامه ای که با صندوق کارآفرینی امید منعقد نموده، 
اقدام به ارائه تسهیلات بانکی خوداشتغالی کم بهره برای فعالین حوزه 
افزایش تعداد  بر تقویت، زمینه ساز  صنایع دستی نموده که علاوه 

هنرمندان فعال در زمینه های مختلف صنایع دستی شده است.
دستی  صنایع  تولیدات  مرحله  چهار  طی  تاکنون  است  گفتنی 
کشورهای  به  سازمان  همکاری  با  انزلی  آزاد  منطقه  هنرمندان 

حاشیه خلیج فارس صادر شده است.  

بازارچه صنایع دستی منطقه آزاد انزلی 
گنجینه ای ارزشمند از تولیدات هنرمندان
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ANZALIانزلی
در دیدار جمعی از مدال آوران و افتخارآفرینان ورزش گیلان با دکتر مسرور مطرح شد:

ورزشکاران  و  افتخارآفرینان  مدال آوران ،  از  جمعی 
مسرور  رضا  دکتر  با  صمیمی  نشست  در  گیلانی 
منطقه  سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیات  رئیس 
حمایت های  از  قدردانی  ضمن  و  دیدار  انزلی  آزاد 
همه جانبه سازمان از ورزش استان ، پیرامون توسعه 
ورزش استان با بهره گیری از ظرفیت های منطقه آزاد 

انزلی به گفت وگو نشستند.
اینکه جنگ  بیان  با  این دیدار  دکتر رضا مسرور در 
است  شده  تحمیل  کشور  به  امروز  که  اقتصادی 
ورزش  داشت:  اظهار  نیست،  نظامی  جنگ  از  کمتر 
مقابله  در  و  آینده  به  امید  ملی،  انسجام  افزایش  در 
با جنگ اقتصادی و افزایش روحیه نشاط در جامعه 
منطقه  رویکردهای  از  یکی  و  است  تاثیرگذار  بسیار 
کشور،  شمال  آزاد  منطقه  تنها  عنوان  به  انزلی  آزاد 
گسترش  اقتصادی،  و  زیرساختی  توسعه  بر  علاوه 

ابعاد مختلف فرهنگی، ورزشی و اجتماعی است.
مسئولان  همه  ورزش  حوزه  در  اینکه  بیان  با  وی 
خاطرنشان  باشند،  داشته  ویژه ای  اهتمام  باید 
زیرساخت های  توسعه  بر  علاوه  سازمان  این  کرد: 
مدال آوری  ورزشی  رشته های  از  میزبانی  ورزشی، 
دارد  حضور  آن  در  گیلانی  ملی پوش  قهرمانان  که 
و همچنین ورزش هایی که گیلان سابقه و درخشش 
کار  دستور  در  را  دارد  آن  در  زیادی  استعدادهای  و 
خود دارد و معتقدیم حمایت از ورزش گامی موثر در 

راستای کاهش ناهنجاری های اجتماعی است.
به  ادامه  در  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 

آزاد انزلی بتواند کمک شایانی به ارتقای شاخص های 
افزایش  و  اجتماعی  ناهنجاری های  ورزشی، کاهش 

سلامت در سطح جامعه داشته باشد.
وی با اعلام آمادگی از برگزاری مراسم بدرقه ملی پوشان 
افزود:  انزلی  آزاد  بازی های آسیایی جاکارتا در منطقه 
مدرسه قایقرانی و قایق های بادبانی ایجاد زیرساخت های 
ورزشی در نوار ساحلی، ایجاد دیوارهای ساحلی و توسعه 
در  سازمان  این  اقدامات  دیگر  از  ساحلی  ورزش های 
راستای حمایت از ورزش و ورزشکاران استان خواهد بود و 
در این منطقه برای رشته های ورزشی مختلف هیات های 
ورزشی مستقل تشکیل شده است که در توسعه ورزش 
کشور و استان گیلان با بهره گیری از ظرفیت های تنها 

منطقه آزاد شمال کشور بسیار موثر است.
تعدادی  جلسه  این  ادامه  در  است  ذکر  به  لازم 
نگاه  خصوص  در  افتخارآفرینان  و  ورزشکاران  از 
توسعه محور منطقه آزاد انزلی در حوزه ورزش، ایجاد 
زیرساخت های مختلف ورزشی، میزبانی از مسابقات 
ملی و بین المللی و برگزاری رقابت های جام کاسپین 
این  برندسازی  راستای  در  مختلف  رشته های  در 
آبی  ورزش های ساحلی،  از  استمرار حمایت  منطقه، 
و حمایت از ورزشکاران المپیکی گیلانی پیشنهاداتی 

ارائه دادند.
در پایان این مراسم که معاونین و مدیران، مشاوران 
از  داشتند،  حضور  نیز  منطقه  هیات های  روسای  و 
این  در  گیلانی حاضر  افتخارآفرین  و  مدال آوران 

نشست با اهدای لوح تقدیر و هدایا تجلیل شد .

برگزاری مراسم بدرقه ملی پوشان گیلانی بازی های 
آسیایی جاکارتا به میزبانی منطقه آزاد انزلی

در راستای حمایت از تولیدات ملی

مختلف  رشته های  از  خود  مطبوع  سازمان  حمایت 
بزرگ  رویدادهای  از  منطقه  این  میزبانی  و  ورزشی 
کرد  اشاره  مختلف  رشته های  در  بین المللی  ورزشی 
رویدادهای  میزبان  گذشته  سال های  در  گفت:  و 
مختلف ورزشی در سطح ملی و بین المللی بوده ایم و 
در ابتدای سال جاری نیز با توجه به مشکلات باشگاه 
فرهنگی ورزشی ملوان و نگرانی هواداران این تیم و 
مردم انزلی نسبت به وضعیت این باشگاه، بخشی از 

اعتبارات سازمان را به باشگاه ملوان اختصاص دادیم 
تا هر چه سریع تر مشکلات این تیم فوتبال ریشه دار 

گیلانی برطرف شود.
مسرور با بیان اینکه افتخارآفرینی ورزشکاران گیلانی 
جهانی  و  آسیایی  بازی های  در  ملی  تیم های  عضو 
بسیار حائز اهمیت است، بیان کرد: همدلی، همراهی 
ورزشی  توفیقات  افزایش  در  ظرفیت ها  هم افزایی  و 
استان گیلان نقش بسزایی دارد و امیدواریم منطقه 
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گزارش برنامه مناظره شبکه یک با محوریت موضوع عملکرد مناطق آزاد:

گزارش یک منازعه
SPECIAL CASESپرونده ویژه

مجلس

در ابتدای برنامه، مرتضی حیدری با اشاره به طرح لایحه ایجاد 8منطقه 
آزاد و 12منطقه ویژه اقتصادی جدید در مجلس گفت: ایده ایجاد مناطق 
آزاد تجاری- صنعتی دقیقا سه دهه پیش در کشور شکل گرفت و هدف 
طراحان این ایده این بود که مناطقی را در کشور در نظر بگیرند که از 
قید و بندها، گرفتاری ها و ناکارآمدی ها در سرزمین مادری رها بوده و 
بتوانند مناطقی باشند برای تمرین اقتصاد آزاد و ورود به بازارهای جهانی 
با معافیت های مالیاتی و گمرکی و اتصال با سایر کشورهای جهان و بدل 

شدن به دروازه های صادراتی کشور.
حیدری ادامه داد: آنهایی که موافق توسعه مناطق آزاد در کشور می باشند 
معتقد هستند که مناطق آزاد در این سه دهه علی رغم تمامی مشکلات، 
قرین  اگر  و  نموده  اند  پیدا  موفقیت هایی دست  به  و  کردند  موفق عمل 
آماده  به طور کامل  زیرساخت ها  بوده که  دلیل  این  به  نبوده اند،  توفیق 

نبوده است. 
در  هم  اصلی  سرزمین  در  ما  که  می کنند  اشاره  نکته  این  به  همچنین 
حوزه های اقتصادی خیلی دستاورد بزرگی نداشته ایم که حال توقع داشته 
باشیم که در مناطق آزاد تجاری- صنعتی کشور کار خاصی صورت گرفته 
باشد، در سوی دیگر مخالفین مناطق آزاد هم بر این باور هستند که در 
اما  و  داشته است  افرادی وجود  برای  رانتی خاصی  آزاد مباحث  مناطق 
آزاد صورت نگرفته و به جای  اقدامی در مناطق  مطابق بر قانون هیچ 
اینکه دروازه صادراتی در کشور باشند، مجاری برای ورود قاچاق به کشور 
بهینه نشده  استفاده  بوده  اختیارشان  امکاناتی که در  از  شده اند و عملا 
است و قطعا توسعه مناطق آزاد هیچ دردی را دوا نخواهد کرد و اگر اصرار 
بر توسعه مناطق آزاد است باید کل کشور را منطقه آزاد تجاری- صنعتی 

اعلام کنیم و چرا صرفا یکسری مناطق خاص را آزاد کنیم.
مجری برنامه مستقیم تلویزیونی مناظره افزود: هر دو طرف برای خود 
استدلال خاص و واحدی را دارند و این دو دیگاه امروز در برنامه مناظره 

به بحث نشسته اند.
مناطق  عملکرد  خصوص  در  نظرسنجی  سوال  مناظره  برنامه  ادامه  در 
یا خیر؟ برای مشارکت  آزاد در جهت توسعه صادارت موفق بوده است 

بینندگان در مبحث برنامه به صورت پاسخ پیامکی مطرح شد. 
در ابتدای برنامه حیدری با تشکر از حضور مهمانان و حاضران در استودیو 
برای شروع بحث در بخش اول، به هر یک از مهمانان سه دقیقه فرصت 
آقای محمدرضا عبدالرحیمی،  نفر  اولین  را داد و  طرح دیدگاه خودشان 
مدیر برنامه ریزی، بودجه و سرمایه گذاری دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
آزاد  نماینده شورای مناطق  اقتصادی به عنوان  تجاری- صنعتی و ویژه 
به طرح دیدگاه های خود پرداخت و گفت: مناطق آزاد تجاری- صنعتی و 
مناطق ویژه اقتصادی از اوایل دهه هفتاد با هدف تسریع در انجام امور 
و  سرمایه گذاری  اقتصادی،  توسعه  و  رشد  آبادانی،  و  عمرانی  زیربنایی، 
افزایش درآمد عمومی، ایجاد اشتغال سالم و مولد، تنظیم بازار کار و کالا، 
حضور فعال در بازارهای منطقه ای و جهانی، تولید و صادارت کالاهای 
صنعتی و تبدیلی و ارائه خدمات عمومی با تصویب قانون چگونگی اداره 
به  اول آن  قانون  اهدافی که ذکر کردم در  این  تمامی  آزاد که  مناطق 
تصویب رسیده، با شکل گیری منطقه آزاد کیش، قشم و چابهار کار خود 
را شروع کردند. طبیعتا از الزامات آغاز به کار برای حرکت رو به جلو و 
با  توفیق این مناطق، دید آرمانی نظام مشترک در توسعه ملی بود که 
دستگاه ها  نهایتا هماهنگی همه  و  بود  قانون محقق شده  این  تصویب 
برای اینکه این مناطق بتوانند به اهداف تعریف شده خود دستیابی پیدا 
کنند، باید زیرساخت های امور حمل و نقلی و ارتباطی لازم برای فعالیت 
این مناطق که عمدتا در مکان هایی در کشور که در مرزهای مشترک با 
کشورهای همسایه بود، قرار گرفته بودند و نیاز به توسعه و تکمیل این 
حاکمیت  و  دولت  و  کردند  شروع  را  خود  کار  داشتند،  هم  زیرساخت ها 
هم کمک می کرد تا این زیرساخت ها آماده شود؛ اما به تدریج و با توجه 
به شرایط کلان نظام اقتصادی کشور که به دلیل شرایط بعد از جنگ 
تحمیلی بود و نیازهای این گستره بزرگ جغرافیا و جمعیتی کشور اقتضا 
این حوزه ها حاکمیت  در  نیم نگاهی  واقع  در  مناطق هم  به  می کرد که 
داشته باشند، با این وجود مناطق آزاد خودشان این برنامه ها را در دستور 

خود قرار دادند.
عبدالرحیمی در ادامه بیان داشت: اگر ما با نگاهی به صورت روندوار به 
این عملکرد بنگریم، ملاحظه می کنیم که در مقایسه با سرزمین اصلی 
و شاخص های کلانی که در کشور مبنای مقایسه است، طبیعتا مناطق 
آزاد و مناطق ویژه اقتصادی و اعداد و ارقامی که در ادامه عرض خواهم 
کرد، یقینا موفق تر از سرزمین اصلی عمل کرده اند، اما ما راضی به وضع 

موجود هم نیستیم.
برنامه، جعفر قادری، نماینده لارستان، خنج و گراش در دوره  ادامه  در 
نهم مجلس شورای اسلامی  و اقتصاددان به عنوان دومین سخنران و 
از جانب منتقدین مناطق آزاد به طرح دیدگاه ها و نظرات خود پرداخت 
و بیان داشت: همان طور که در مقدمه برنامه بیان شد، هدف از ایجاد 
مناطق آزاد، توسعه اشتغال، توسعه فناوری  ها، جذب سرمایه گذار خارجی 
و همین طور توسعه مناطق محروم  در بخش های مرزی کشور بود که 
آزاد و ویژه در کشور شکل گرفت و  از مناطق  تعدادی  بر همین اصل 
متاسفانه هم به دلیل ایرادات و اشکالاتی که در ساختار قانونی مناطق 
آزاد و ویژه وجود دارد و هم ایرادات و اشکالاتی که در عملکرد دبیرخانه 
مناطق آزاد و خود سازمان های متولی مناطق آزاد وجود دارد ، عملا آماری 
که در حال حاضر وجود دارد حاکی از آن است که میزان وارداتی که از 
مناطق آزاد به سرزمین اصلی وجود دارد بسیار بالاتر از صادرات است، در 
صورتی که هدف از ایجاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بیشتر به عنوان 
یک سکوی صادراتی بود و ما چون متاسفانه نتوانستیم زیرساخت های 
مورد نیاز را تامین کنیم، از طریق ورود کالای مسافری سعی در تامین 
منابع خود کرده ایم. از دیگر ایرادات و مشکلاتی در بسیاری از این مناطق 
را  بودن مناطق  این است که ما هنوز مشکل عدم محصور  دارد  وجود 
با توجه به وسعت بسیار زیاد داریم که این مسئله باعث شده از بعضی 
از مناطق قاچاق کالا صورت بگیرد و به تولید داخلی ضربه بزند مانند 
بخش پوشاک و یا در حوزه های دیگر. در بعضی از مناطق بحث ورود 
خودروهایی که در مناطق آزاد تردد می کردند با ورود به سرزمین اصلی، 
همچنین  کرد،  مواجه  مشکل  با  را  خودرو  واردات  سیاست های  عملا 
مسائلی که همین حالا با توجه به کنترل هایی که در سیاست های ارزی 
کشور لازم است، شاهد هستیم که ساز و کارهای مشخص در خصوص 
خروج ارز از مناطق آزاد به سرزمین اصلی و همچنین از مناطق به خارج 

از کشور تعریف نشده و ممکن است اختلالاتی را ایجاد کند.
قادری در ادامه در خصوص مالیات بر ارزش افزوده بیان داشت: ما در 
قانون مالیات بر ارزش افزود در حال حاضر این اشکال را داریم که اگر 
کالای خارجی در مناطق آزاد و مناطق ویژه مصرف شود، از معافیت های 
حقوق گمرکی و سود بازرگانی برخوردار است، ولی اگر تولیدات داخلی در 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مورد استفاده قرار بگیرد باید 9درصد مالیات 
بر ارزش افزوده را پرداخت کند و این ایراد و اشکالی جدی است که باعث 
می شود که عملا در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بیشتر تمایل به مصرف 
کالای خارجی وجود داشته باشد و با توجه به لایحه ای که دولت آورده 
و طبعا تعداد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اضافه خواهد شد، این نگرانی 
وجود دارد که اگر این اصلاح در قانون مالیات های مستقیم انجام نشود و 
یا عملکردی اصلاح نگردد، ممکن است در آینده بخش قابل توجهی از 

مصارفی که در این مناطق انجام می پذیرد تولیدات خارجی باشد.

کارشناس  و  دانشگاه  استاد  خلیلی  عبدالرسول  مناظره،  برنامه  ادامه  در 
بیان  این مناطق  با  با رویکرد موافق  نفر  به عنوان سومین  آزاد  مناطق 
داشت: با توجه به صحبت های دوستان، من می خواهم که یک نکته ای 
شنوندگان  از  یکی  روزی  که  کنم  نقل  خارجی  رادیوهای  از  یکی  از  را 
فلان  است  درست  که،  می پرسد  و  می گیرد  تماس  رادیویی  برنامه  با 
شخص در مسابقه قرعه کشی یک ماشین نو برنده شده است؟ مجری 
برنامه پاسخ می دهد که بله درست است، فقط نکته این است که یک 
تازه آن دوچرخه هم  و  بوده است  بلکه یک دوچرخه  نبوده،  نو  ماشین 
از او پس گرفته اند. واقعیت این است که مناطق آزاد از سال 1372 که 
مجلس شورای اسلامی قانون مناطق آزاد را تصویب کرد تاکنون، عملا 
فضاهای زیرساختی که امروز ایجاد شده و من به عنوان فرش های قرمز 
مناطق آزاد از آنها یاد می کنم، هم در حوزه سخت افزاری و هم نرم افزاری 
براساس بودجه خودگردانی که خود مناطق داشتند، به وجود آمده است و 
این فضا شرایطی را ایجاد کرده است که ما در حال حاضر می توانیم ادعا 
کنیم که بالغ بر هزار و دویست واحد تولیدی و صنعتی فعال در مناطق 
آزاد داریم که در واقع آمار صادرات در مقایسه با سال 1391 بالغ بر یک 
میلیارد و پنجاه میلیون دلار است و این رقم تعیین کننده است؛ به این 
معنا که در سال 1391 این آمار یکصد و نود و یک میلیون دلار بوده و این 
نشان دهنده عظم دولت است برای اینکه مناطق آزاد را به عنوان یک 
پارادایم اقتصادی مناسب و متناسب با تعامل بر پیوند با اقتصاد جهانی که 
در اصل اهمیت این موضوع از برنامه سوم توسعه ذکر شد، مورد توجه 

قرارداداه است.
خلیلی خصوص ایجاد فرصت مناطق آزاد در کشور اظهار داشت: واقعیت 
این است که مناطق آزاد در حال حاضر برای کشور یک فرصت است و ما 
اگر بتوانیم از این فرصت استفاده کنیم، قطعا به همه اهداف این مناطق و 
همه اهدافی که قانون گذار برای مناطق آزاد مشخص کرده خواهیم رسید، 
اگر قرار باشد که ما با فرافکنی، مناطق آزاد را که به عنوان یک فرصت 
هستند، به تهدید تبدیل کنیم، همان زحماتی هم که تاکنون کشیده شده 
و باعث جذب سرمایه گذار گردیده است و با توجه به محدودیت هایی که 
صورت می گیرد، عملا مناطق آزاد به عنوان الگوی توسعه کشور برای ورود 

به بازارهای جهانی به هیچ عنوان تحقق پیدا نخواهد کرد.
مجیدرضا حریری، نایب رئیس اتاق بازرگانی و صنایع ایران و چین به 
عنوان چهارمین سخنران در حوزه منتقد عملکرد مناطق آزاد بیان داشت: 
دیدگاه بنده این است که قبل از این که عملکرد مدیران و یا سازمان ها 
ایجاد  آیا  کنیم،  نقد  را  سیاست گذاری  عملکرد  است  بهتر  کنیم،  نقد  را 
منطقه آزاد در اقتصاد ما هدف است و یا ابزار و وسیله؟ قاعدتا کسی قبول 
نمی کند که این موضوع را به عنوان هدف ببینیم و همین گونه منطقه 
آزاد ایجاد کنیم، اگر وسیله است پس باید برایش تعریف کنیم که باید 
از این ابزار چه استفاده ای کنیم, من معتقد هستم اهدافی که در قانون 
تعریف شده و دوستان اعلام کردند، تحققش در طول 25سال گذشته 
نزدیک به صفر بوده و نکته بعد این است که زمانی که ما برای کلان 
اقتصاد خودمان الگویی نداریم، با این ابزار می خواهیم چه کاری را پیش 
ببریم؛ مثل این است که قیچی را به من دادید و من اصلا خیاطی بلد 
نیستم و نمی دانم که می خواهم کت بدوزم و یا پیژامه. حالا با این قیچی 
من چه کاری می خواهم انجام دهم؟ اگر مناطق آزاد ابزار است، ابزاری 
بلد  برایش تعریف نکردیم که می خواهیم چه کاری کنیم،  است که ما 
نیستیم از آن ابزار استفاده کنیم و به همین دلیل در اجرا به این مشکلات 

برمی خوریم.
حریری در ادامه اظهار کرد: من چند سوال اصلی را بیان می کنم که در 
مجموع به این سوالات فکر کنید، الگوی ایجاد مناطق آزاد در کشور ما 
چیست؛ کشورهای موفق در این حوزه چه کشورهایی بودند؛ یعنی به هر 
حال قبل از ما هم در حدود یک قرن پیش هم بحث مناطق آزاد مطرح 
کردیم چه  الگوبرداری  آنها  از  را  این طرح  ما  که  آن کشورهایی  بوده، 
ویژگی های سیاسی، جغرافیایی و اقتصادی داشتند که توانسته اند موفق 
باشند؛ آیا ما همه این موضوعات را داریم یا نداریم؛ تفاوت مناطق آزاد 
و ویژه چه تعریفی در مملکت ما دارد؟ همین الان در حدود 50منطقه 
ویژه داریم و می خواهیم 12منطقه ویژه دیگر را هم به آنها اضافه کنیم و 
ببینیم که در دنیا چه تفاوتی قائل می شوند بین مناطق آزاد و مناطق ویژه 
و ما در کشور خود چه تعریفی کرده ایم، بعد بیاییم ببینم که در یک چهارم 
قرن که ما منطقه آزاد در کشور داشتیم، کدام منطقه آزاد ما به اهدافی که 
برایش تعریف کرده ایم رسیده و چه اتفاق ویژه ای در این مناطق افتاده 
است که می شود به عنوان نکته مثبت این عملکرد بیان کرد و سپس 
مبنای انتخاب ما برای ایجاد منطقه چه موضوعاتی است و تفاوت ماهوی 
اینکه شورایعالی مناطق آزاد داشتیم و حالا رسیدیم به جایی که به زیر 
نظر وزارت اقتصاد آمده است در چیست؟ اگر این موارد را بررسی کنیم، 

فکر می کنم که بهتر باشد.
در ادامه برنامه مناظره کلیپی با عنوان حرف مردم در قالب ارائه نظرات 
مختلف و بیشتر دستچینی از دیدگاه های مخالفین پخش شد. اولین نفر 
با اشاره به تفاوت قیمت خرید در مناطق آزاد و سرزمین اصلی گفت که 
می توان هم مسافرتی به مناطق داشت و هم خریدی انجام داد. نفر دوم 
با اشاره به بحث وظیفه صادرات محور بودن مناطق آزاد گفت که مناطق 
آزاد صرفا فقط واردات می کند به جای صادرات. نفر سوم اظهار کرد که 
مزیت مناطق آزاد این بوده که مواد اولیه وارد آنجا شود و سپس تبدیل 
به کالا شده و کالای نهایی وارد کشور گردد که به هیچ عنوان این اتفاق 
مناطق  فعالین  عمدتا  که  گفت  بعد  نفر  نمی دهد.  روی  آزاد  مناطق  در 
آزاد جنس ها را از تهران تهیه می کنند و همان جنس ها را به مسافرینی 
که به مناطق آزاد تردد می کنند، می فروشند و مردم هم همان جنس ها 
شخص  است.  آمده  بندر  از  که  می کنند  فکر  و  می آورند  تهران  به  را 
دیگری اظهار داشت که من هیچ تولیدی در مناطق آزاد ندیده ام، شاید 
هم بوده ولی من تولیدی در مناطق آزاد ندیدم و بیشتر کالای وارداتی 
خارجی در مناطق آزاد دیده ام، مثلا در ماکو بازاری بود که چون گمرکی 
وجود نداشت بیشتر کالا را از خارج از کشور در آن منطقه می آوردند و 
می فروختند و من تولیدی در منطقه آزاد ندیدم. شخص دیگری گفت که 
صدرصد در مناطق آزاد قاچاق انجام می شود و کالای خارجی وارد آن 
مناطق می شود و از آنجا وارد کشور می شود ولی در مجموع برای کشور 
قانون مشخصی  ما  اظهار داشت که وقتی  مفید است. شخص دیگری 
آنجا می شود مرکز  نداریم خوب معلوم است که  قاچاق در کشور  برای 
توجیه  کسی  برای  قاچاق  که  کنیم  تصویب  را  قوانینی  ما  اگر  قاچاق، 
نداشته باشد، اما ما این قانون را نداریم. شخص دیگری گفت که این 
موضوعی که شما می گویید را من نمی دانم ولی خوب امکانش هست که 
قاچاق صورت گیرد. فرد دیگری اظهار داشت که شما یکسره می گویید 
قاچاق و قاچاق، در منطقه آزاد انزلی پسری هست که برای ششصد هزار 
تومان می آید و کار می کند، آنجا اگر تعطیل شود بالای 40 تا 50هزار نفر 
بیکار می شوند. شخص دیگری گفت که صنف ما به دلیل ورود کالاهای 
قاچاق در تهران فلج شده است. شهروند دیگری بیان داشت که شما چه 
توقعاتی از مناطق آزاد دارید، آیا شما می خواهید از مناطق آزاد جنس وارد 

و یا صادر کنید و یا می خواهید اقتصاد داخلی را رونق بدهید؟
در  برنامه  نظرسنجی  نتایج  اعلام  با  برنامه  ادامه  در  حیدری  مرتضی 
خصوص عملکرد مناطق آزاد در حوزه صادرات بیان داشت که 85درصد 
اعلام  15درصد  و  نبوده  موفق  آزاد  مناطق  که  کرده اند  اعلام  تاکنون 
برنامه  بوده است و هم اکنون 1523نفر در نظرسنجی  کردند که موفق 

برنامه  نظرسنجی  سوال  در  که  خواست  بینندگان  از  و  کرده اند  شرکت 
مشارکت بیشتری داشته باشند. در ادامه مجری برنامه با اعلام بحث آزاد 
در برنامه از مهمانان خواست تا اگر صحبت و دیدگاهی و تعریضی به 

صحبت های مطرح شده دارند، بیان کنند.
در شروع بحث آزاد، محمدرضا عبدالرحیمی در جایگاه موافق مناطق آزاد 
به نکته بسیار خوبی در نقد طرح سوال نظرسنجی اشاره کرد و گفت: من 
می خواهم نکته ای به آقای حیدری و دوستان تهیه کننده برنامه بگویم که 
باید سوال نظرسنجی را به بررسی کلی عملکرد مناطق آزاد اختصاص 
می دادید؛ باتوجه به آن اهدافی که آقای قادری به آن اشاره کردند و هم 
بنده مستندی از آمار مناطق آزاد قرائت نمودم، شما یک قطعه از اهداف 
را آورده اید که آن هم خودش استراتژی می باشد، یعنی توسعه صادرات 

استراتژی است. 
حیدری در این خصوص بیان داشت که سوال ما به صورت کلی بوده 

است و به نوعی از مدل طرح سوال از جانب برنامه حمایت نمود.
در  آزاد  مناطق  منتقد  آزاد، مجیدرضا حریری در جایگاه  ادامه بحث  در 
از کل  بیان داشت: در کشور 2درصد  این مناطق  خصوص صادرات در 
صادرات از مناطق آزاد صورت می گیرد، از منظر سرزمینی و سرمایه ای 

که در این مناطق گذاشته ایم بیش از 2درصد نسبت این موضوع است.
ادامه داد: اهداف ما سرمایه گذاری، اشتغال، تولید و موضوعات  حریری 
از  اینجاست که چند درصد  آزاد بوده ، سوال من  این چنینی در مناطق 
سرمایه گذاری  جذب  از  درصد  چند  و  است  آزاد  مناطق  در  ما  اشتغال 
خارجی ما دراین مناطق صورت گرفته است؟ حال اگر ما درصدی پاسخ 
کشور  اقتصاد  از  درصد  چند  در  25سال،  کتل  و  علم  این  همه  دهیم 

توانسته تاثیر بگذارد؟
در میان بحث آزاد عبدالرسول خلیلی ورود کرد و در خصوص آمار مناطق 
آزاد در سال 95 و 96  ابراز داشت: در راستای اجرای سیاست های اقتصاد 

مقاومتی... 
بحث  که  گفت:  و  کرد  ورود  حریری  ایشان  صحبت های  میان  در  که 
با  آزاد  مناطق  عملکرد  درمورد  اساسا  نکشانیم،  دیگر  موضوعات  به  را 
برنامه  یک  باید  بشویم  بحث  این  وارد  بخواهیم  اگر  مقاومتی  اقتصاد 

دیگر بگذاریم. 
خلیلی در میان صحبت های حریری در بحث آزاد ادامه داد: یک میلیارد و 
پنجاه میلیون دلار از مناطق آزاد برای سی و سه دهم درصد از مساحت 
ایران که به مناطق آزاد تعلق دارد و همین را مقایسه کنید با کل سرزمین 

ایران. 
من  که  گفت:  و  کرد  ورود  خلیلی  میان صحبت های  در  حریری مجدد 
عرض کردم که صادرات شما 2درصد صادرات کل کشور است؛ بفرمایید 

که اشتغال شما چه میزان است؟ 
در  آزاد  مناطق  عملکرد  و  است  مستند  آمارها  این  که  داد  ادامه  خلیلی 
خصوص بحث صادرات در سال 95 و 96 در مقایسه با سرزمین اصلی... 

که مجددا حریری در میان صحبت خلیلی ورود کرد و خواستار ارائه آمار 
شد و بیان داشت: شما در 25سال فعالیت خود چند درصد توانسته اید در 
نرخ  پایه  بر  را  آمارها  همه  نباید  گفت  و  باشید  تاثیرگذار  اقتصاد کلان 
و  بوده  دلار  200میلیون  ما  صادرات  که  بگوییم  و  کنیم  اعلام  دوساله 
رسیده به 1000میلیون دلار که آمار متعلق به عملکرد 25سال نیست که 

در قالب دو سال بیان می کنید.
از  کردن  دوری  خواستار  و  کرده  ورود  عبدالرحیمی  ادامه محمدرضا  در 
جزم اندیشی  لطفا  داشت:  بیان  و  شد  حریری  آقای  توسط  جزم اندیشی 
نکنیم و مطلق گرایی را کنار بگذاریم و اینکه شما می گویید که به هیچ 
عنوان به اهداف نرسیده اند، من به شما می گویم که من که در تهران 
نشسته ام و زندگی ام در تهران است به هیچ عنوان نمی توانم نظر مردم 
منطقه آزاد ارس را از این تربیون اعلام کنم؛ شما مردمی که در مناطق 

آزاد کار می کنند و فعالیت می کنند... 
دوباره حریری در میان صحبت های عبدالرحیمی هم ورود کرد و گفت: 
مفهوم پپولیسم یعنی همین که ما بگوییم مثلا صد هزار نفر در منطقه 

آزاد ماکو بهره مند شده اند و بعد کف بزنیم.
مجددا عبدالرحیمی ادامه داد: اهداف مناطق آزاد هم اجتماعی است که 
عامل توسعه منطقه ای می شود، با توجه به این که مناطق آزاد در کنار 
مرزها واقع شده اند که باعث ایجاد امنیت پایدار و هم نگه داشتن جمعیت 

اعلام  من حضورتان  که  می شوند  راهبرد  این  طریق  از  مرزها  کنار  در 
کردم. 

در جواب حریری گفت یعنی که سلفچگان هم در کنار مرزها است؟ 
داد: شما  ادامه  و  ویژه هستند  مناطق  آنها  داشت که  بیان  عبدالرحیمی 
توسعه  ادبیات  به  مراجعه ای  اگر  چین،  و  ایران  اتاق  نماینده  عنوان  به 
چین می کردید، ملاحظه می فرمودید که در 40سال گذشته مناطق ویژه 
رشد  و  توسعه  این  ایجاد  باعث  دارند  آزاد  مناطق  کارکرد  که  اقتصادی 

دورقمی در کشور چین شده اند، پس بیاییم این مکانیزم را بپذیریم.
ادامه داد:  ادامه صحبت و در جواب حریری  محمدرضا عبدالرحیمی در 
شما بروید منطقه آزاد چابهار و در کنار منطقه آزاد که جزء منطقه آزاد 
چابهار نیست را مشاهده کنید و این دو قطعه را با هم مقایسه نمایید و 
ببنید که چه اتفاقی افتاده است . پس اهداف اجتماعی یعنی اهداف توسعه 

منطقه ای که منطقه آزاد در آن واقع شده است.
حریری در میان صحبت های عبدالرحیمی ورود کرد و گفت: از سال 1352 
تاسیسات در چابهار بنا شده است و من در زمان دانشجویی خودم به آنجا 
سفر داشتم و شرکت های آمریکایی آنجا بودند و همان بنادر نظامی که 

ما داریم، از همان زمان است.
عبدالرحیمی در جواب حریری گفت: که نه خیر هیچ تاسیساتی در آن 
مناطق وجود نداشته و اگر هم تاسیساتی بوده بحث نظامی و امنیتی بوده 
و ادامه داد: موضوع بعد اهداف اقتصادی در مناطق آزاد است که درون 
آن سرمایه گذاری، تولید، اشتغال و سطح درآمدی منطقه ای رشد می کند 
انتقال دانش و  از این موضوع بهره مند می شود و سپس  و اقتصاد ملی 
تکنولوژی و فن آوری و الگو قرار دادن آن مجموعه ها؛ این اهداف اصلی 

است که در دنیا هم برای مناطق آزاد تعریف شده.
مجددا حریری در میان بحث ورود کرد و گفت: شما بفرمایید که کدام 

روند توسعه را در کدام منطقه به دست آورده اید؟ 
آزاد کشور زندگی  نفر در مناطق  عبدالرحیمی اعلام کرد: که 950هزار 
از این میزان 280هزار نفر در این مناطق اشتغال و دارای  می کنند که 
بیمه در بخش غیردولتی هستند و این آمار از کشور جلوتر است، قطعا 
این اشکالات  اشکالاتی در روند توسعه کشور وجود داشته است و اگر 
زودتر رفع می شد ،طبیعتا سرعت رسیدن به اهداف در مناطق آزاد بسیار 

بالاتر بود.
برنامه  آزاد  بحث  در  عملکردی  بخش های  خصوص  در  قادری  جعفر 
مناظره بیان داشت: بخش هایی که مربوط به عملکرد دبیرخانه شورایعالی 
مناطق آزاد بوده به عنوان مثال در بحث بیمه یکی از انتظاراتی که از 
دبیرخانه می رفت این بود که خود یک نظام بیمه سریع تر در مناطق آزاد 
تشکیل بدهد تا این مشکلات تامین اجتماعی برای فعالین اقتصادی وجود 
نداشته باشد و اگر قرار باشد قانون مناطق آزاد درگیر همان مشکلاتی 
باشد که ما در سرزمین اصلی داریم، چه انگیزه ای برای فعالین اقتصادی 
در  یا  و  باشد  داشته  وجود  مناطق  این  در  سرمایه گذاری  برای  می تواند 
بحث محدوده مناطق آزاد، در حال حاضر محدوده ارس مرزش کجاست 

و چرا هیچ کنترل و نظارتی وجود ندارد و همچنین آبادان و خرمشهر. 
در همین حین عبدالرحیمی ورود کرد و گفت: من موافق نیستم که شما 
می  گویید کنترل و نظارتی وجود ندارد، بحث نظارتی برعهده دستگاه های 
حاکمیتی مانند گمرک جمهوری اسلامی و نیروی انتظامی است و اگر 
به دلیل محدودیت های جغرافیایی،  باشد  نداشته  هم جایی فنس وجود 
پستی و بلندی ها و یا آب و رود بوده که طبیعتا در آن مکان ها هم سیستم 

نظارت کنترلی توسط حاکمیت وجود دارد.
عبدالرحیمی ادامه داد: چه ارگانی باید این کنترل ها را انجام دهد؟ بعضی 
آزاد  مناطق  در  گفتند که  در مصاحبه هایی که پخش شد  از شهروندها 
قاچاق است، مرجع اعلام رسمی قاچاق در کشور چه ارگانی است؟ قطعا 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز کشور؛ آیا تا به امروز سندی منتشر شده 
که بگوید رسما از این مناطق این میزان قاچاق صورت گرفته؟ به چه 

دلیلی بدون سند و مدرک مناطق آزاد را متهم می کنید؟ 
حریری در میان بحث اظهار داشت: برای کجای مملکت سند ارائه شده 

است که برای شما ارائه شود؟ 
ستاد  توسط  گزارش  نقاط کشور  برای همه  داد:  پاسخ  عبدالرحیمی  که 
مبارزه با کالا و ارز اعلام می شود، طبق آخرین گزارش ها هم همه شاهد 

کاهش حجم قاچاق کالا در کشور هستیم.

روز جمعه اول تیرماه 1397 برنامه اي با عنوان مناظره و عملکرد 
با  برنامه  این  در  شد.  برگزار  سیما  یک  شبکه  در  آزاد  مناطق 
متاسفانه مسائل حاشیه اي مطرح شد و  طرح مسائل هیجاني، 
از سوي منتقدین شرایطي به وجود آورد که  در حالت عوامانه 
بینندگان برنامه را دچار عواقب ناشي از نقد غیرمنصفانه اي کرد 
دلیل  همین  به  ساخت.  غیرممکن  آنها  براي  را  نتیجه گیري  و 
اداي توضیحاتي اضافي لازم است که در زیر متناسب با مطالب 

مطروحه به شرح زیر آورده شده است.
دوران  رادیوهاي  از  یکي  درباره  بامزه اي  قدیمي  لطیفه  یک 
حکومت اتحاد جماهیر شوروي سابق نقل مي کنند که یکي از 
شنوندگان زنگ مي زند و مي پرسد: درست است که رابینوویچ، 
)شخصیتي طنز در کشور شوروی( در مسابقه قرعه کشي یک 
پاسخ  اینگونه  رادیو  مجري  و  است؟  شده  برنده  نو  اتومبیل 
است  این  قضیه  فقط  است.  درست  بله،  علي الاصول  مي دهد: 
که یک اتومبیل نو نبوده، بلکه یک دوچرخه بوده و آن را هم 
نبرده، بلکه ازش دزدیده اند. نتیجه این قضیه را مي توان فصل 
تولد  از  بعد  ایران  آزاد  خطابي درمورد سرنوشت کنوني مناطق 
منطقه  سه  ایجاد  با  سال 1368  توسعه اي  برنامه  در  آنها  اولیه 
7شهریورماه  در  قانوني شان  تولد  و  چابهار  و  قشم  کیش،  آزاد 
سال 1372 به کار برد. این مناطق در سال هاي 1382 و 1389 به 
هفت منطقه افزایش یافتند. آنچه امروز درباره این مناطق آزاد 
مي توان گفت، نقل همین لطیفه خطاب به منتقدین صرفا منتقد 
است، که این مناطق علي الاصول ایجاد شده اند، ولي راه اندازي 
آنها نه با آن اتومبیل نو بوده، که باید مي بوده، بلکه شروع آن 
با دوچرخه اي بوده که متاسفانه آن را هم دزدیده بودند؛ یعني 
تاسیس مناطق آزاد با دست خالي و از طریق درآمدهاي حاصل 
از عوارض ورودي کالا، صدور مجوزها، فروش زمین و مسائلي 

از این قبیل! 
شوراي  مجلس  نمایندگان  سخنان  در  را  مسئله  این  واقعیت 
اسلامي دوره سوم در زمان تصویب قانون چگونگي اداره امور 
مناطق آزاد و تبصره 19 و 20 قانون برنامه اول توسعه اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي مي توان ملاحظه کرد. این مناطق تا قبل از 
دولت یازدهم و مطرح شدن بند 11 سیاست هاي اقتصاد مقاومتي، 
که بر توسعه حوزه عمل مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور به 
منظور: 1- انتقال فناوري هاي پیشرفته، 2- گسترش و تسهیل 
ضروري  نیازهاي  تامین  3-و  خدمات،  و  کالا  صادرات  تولید، 
و منابع مالي از خارج تاکید نمود، براساس رتق و فتق امور و 
گذران  و  عمراني  هزینه هاي  صرف  براي  درآمد  اخذ  بر  تاکید 
امور جاري خلاصه مي شد. البته در این دوران زیرساخت ها هم 
به عنوان فرش قرمز مناطق آزاد براي جذب سرمایه گذاري به 
لحاظ نرم افزاري و سخت افزاري اولیه و پیشرفته آماده شد. هر 
چند که در مقایسه با مناطق آزاد برتر دنیا که تعداد آنها بیش از 
4000منطقه آزاد با نام هاي مختلف است، آن چنان که باید و 
شاید قابل رقابت براي جذب سرمایه گذاران و فعالان اقتصادي 
اولیه  فعالیت  مناطق  در  که  زیادي  تعداد  که  طوري  به  نبود، 
خود را شروع کردند، با توجه به اینکه به درآمد و ثروتي دست 
و  شرکت  ثبت  به  ایران  از  خارج  دیگر  آزاد  مناطق  در  یافتند، 
انجام سرمایه گذاري پرداختند که این خود نیز جاي تاسف دارد 
و باید در این باره مدیران تمهیداتي در نگهداري و بازگشت آنها 
به مناطق آزاد ایران انجام دهند؛ در این خصوص البته باید با 
به  آنها و بخش خصوصي ملي  اخذ دیدگاه هاي  برنامه ریزي و 

جذب دوباره آنها همت گمارد. 
آن دوچرخه دزدیده شده که  آنچه مسلم است در حال حاضر 
نشان از بي توجهي به مناطق آزاد و ویژه اقتصادي دارد، باید به 
اتومبیلي نو برگردانده شود و با تحکیم و تزریق مباني اقتصاد بازار 
به مناطق آزاد، این مناطق به عنوان پارادایم اقتصادي توسعه 
زمینه هاي  تا  شوند  مطرح  جدید،  عصر  در  آن  براي  الگویي  و 
و  ظرفیت سازي  براي  منطقه اي  و  جهاني  اقتصاد  با  تعامل 
برنامه ریزي براي جذب سرمایه گذاري خارجي و داخلي با هدف 
از  حمایت  علاوه،  به  شود؛  فراهم  اقتصادي  فعالیت هاي  رونق 
کالاهاي ایراني و توجه به مزیت هاي رقابتي بخش خصوصي 
ارزش صنایع  زنجیره  براساس  بنیه هاي صادراتي  تقویت  براي 
ورود  با  سود  سر  دو  بازارهاي  طراحي  و  بالا  افزوده  ارزش  با 
مشارکت  براي  خارجي  پیشرفته  فناوري هاي  انتقال  و  سرمایه 
احداث  هدف  با  جهاني  و  منطقه اي  هدف  بازارهاي  جذب  در 
وارداتي  اقلام  براساس  تولیدي  بزرگ  کارگاه هاي  و  کارخانه ها 
بازارهاي طبیعي و هدف منطقه اي براي تامین حداقل 20درصد 

از نیازهاي وارداتي آنها مهیا شود. 
مناطق آزاد در حال حاضر به عنوان فرصتي بي بدیل در اختیار 
اقتصاد ملي است که با در اختیار داشتن حدود 33صدم درصد 
از مساحت ایران، در سال 96 آمار صادرات آن به یک میلیارد و 
50میلیون دلار افزایش یافته که قابلیت ارتقاء به 3میلیارد دلار 
اقتصاد  اجراي  سال هاي  در  مناطق  این  عملکرد  دارد.  هم  را 
مقاومتي در مقایسه با سرزمین اصلي در سال هاي 95 و 96 در 
مقایسه با سرزمین اصلي رشدي برابر با متوسط 28درصد داشته 
است؛ این درحالي است که متوسط رشد صادرات در سرزمین 
اصلي 5 و نیم درصد بوده است و این مسئله نشان مي دهد با 
مقایسه وسعت مناطق آزاد هفتگانه و بقیه مساحت ایران، مناطق 
آزاد روند رو به رشدتري داشته است؛ آن چنانکه در حوزه حمایت 
از کسب و کارهاي نوین از انتهاي سال 94 تاکنون، 300درصد 
رشد داشته است؛ یعني از 110واحد در سال 94 به 200واحد در 
سال 95 و 300واحد در سال 96 ارتقاء داشته است. در حوزه جذب 
گردشگري خارجي نیز در سال  هاي 95 از 38هزار به 62هزار و 

500برابر با 64درصد رشد حاصل شده است. 
بر این اساس، با وضعیت به ساماني که در دو سال اخیر به وجود 
آمده و مناطق آزاد توانسته حواشي پیرامون خود را درحوزه هاي 
اکنون  مي رسد  نظر  به  سازد،  برطرف  عملکردي  و  کارکردي 
زمان آن فرا رسیده که فرافکني ها و مسائل انتزاعي و حاشیه اي 
فرصت  یک  منزله  به  آزاد  مناطق  از  حمایت  به  را  خود  جاي 
بي بدیل ملي بدهند تا اقتصاد ایران از این ظرفیت استفاده لازم 
ایجاد 280هزار شغل و ورود 12میلیون و نهصد هزار  ببرد.  را 
بودن  زنده  موید  آزاد  منطقه  هفت  از  سال 96  در  بازدیدکننده 
مناطق آزاد در سال گذشته است. با استقرار گمرک در بدو ورود 
به  وارده  اقلام  براي  سفارش  ثبت  آزاد،  مناطق  خروج  درب  و 
مناطق آزاد و کنترل واردات و رسیدن آمار کالاهاي مسافري 
در سال جاري به جمعا 610میلیون دلار بیان کننده سامان یافتن 
واردات  آمار  است  گفتني  است.  آزاد کشور  مناطق  فعالیت هاي 
3میلیارد دلار کالاهاي تجاري به مقصد سرزمین اصلي از طریق 
مناطق آزاد جزء سهمیه واردات سرزمین اصلي محسوب مي شود 
تامین  براي تسریع در  به سرزمین اصلي  آزاد  و کمک مناطق 
نیازهاي اولیه و قطعات واحدهاي تولیدي و کارخانجات است و 

ربطي به واردات مناطق آزاد ندارد. 
چشم انداز موجود مناطق آزاد و ویژه اقتصادي براي اقتصاد کشور 
بیش از پیش مي تواند مفید فایده باشد و لازمه آن شناخت کامل 
از اهداف، ماموریت ها و عملکرد مناطق آزاد و ویژه اقتصادي و 

عزم بخش خصوصي غیر کمپرادور مناطق است. 
باشد که انصاف بیش از پیش جلوه راه منتقداني باشد که تقویت 
رویکردي مناطق آزاد مي تواند واردات کالاي چیني را به کشور 
در  صادرات  و  تولید  چه  هر  یعني  دهد؛  کاهش  پیش  از  بیش 
مناطق آزاد تقویت شوند، واردات و متولیان امر واردات در اتاق 

بازرگاني کمتر و ضعیف تر خواهد شد.

عملکرد مناطق آزاد را بهتر بشناسيم

دكتر عبدالرسول خليلي
استاد دانشگاه و كارشناس مناطق آزاد

ادامه بحث آزاد اظهار داشت: وزیر اقتصاد که در  مجیدرضا حریری در 
حال حاضر رئیس شما هم هستند، زمانی که مدیرکل گمرک بودند به 
کرات اعلام کردند که از مبادی مناطق آزاد قاچاق صورت می گیرد، حالا 
که این سازمان به زیرمجموعه خودشان آمده، شاید نظرشان تغییر کرده 

است. 
عبدالرحیمی در میان صحبت حریری ورود کرد و گفت: ما هم مخالف 
اقتصاد مخفی و قاچاق هستیم، کل واردات مناطق آزاد در سالیان گذشته 
با هدف تولید یک میلیارد و هفتصد میلیون دلار اگر باشد، 657میلیون 
دلار آن برای تامین مواد اولیه، تجهیزات و تولید بوده و در حدود یک 
میلیون نفر هم در مناطق آزاد در حال زندگی هستند که خود این تعداد 

نفر هم نیاز به کالای مصرفی در منطقه دارند.
حریری در ادامه و در جواب عبدالرحیمی در خصوص آمار کالای مصرفی 
در  قانونی  به صورت  و  مبادی رسمی  از  داشت:  بیان  به کشور  ورودی 
ما  آزاد  از منطقه  و  وارد کشور می شود  حدود 15درصد کالای مصرفی 

در حدود 60درصد. 
عبدالرحیمی گفت: در سال گذشته در حدود بیش از 12میلیون نفر و به 
تعبیری ورود گردشگر به مناطق آزاد کشور داشته ایم، در سال گذشته چند 
میلیون ایرانی سفر خارجی داشته اند و در زمان بازگشت با خود چه میزان 
به صورت قانونی کالای مسافری وارد کشور نموده اند و در ازای آن چه 

میزان ارز از کشور خارج کرده اند؟ 
ایران  در میان بحث حریری به نکته عجیبی اشاره کرد و گفت: مردم 
برای تفریح به خارج از کشور می روند، بروند ارس! مگر دیوانه هستند به 

مکانی بروند که بیابان است و نه آب و نه آبادانی داشته باشه!! 
عبدالرحیمی در جواب حریری گفت: زمانی که شما شناخت نداشته باشید، 
باید همین را بگویید؛ بهترین طبیعت کشور در منطقه ارس است، شما 
اتاق بازرگانی ایران و چین هستید و یا اتاق بازرگانی چین و ایران که این 
اجازه را به خود می دهید که ایران را تحقیر کنید! اصلا این صحبت هایی 
پوپولیستی صحبت می کنید، شما  نیست، شما  که شما می کنید درست 
ظرفیت کشور را نمی شناسید، چرا می گویید منطقه آزاد ارس بیابان است؟ 
تاریخی و صنعتی ارس در کشور بی نظیر است،  ظرفیت های فرهنگی، 
آسیانه  به  کشور  گلخانه ای  محصولات  صادرات  که  دارید  اطلاع  شما 
میانه و روسیه از طریق منطقه آزاد ارس انجام می شود؟ آقای حریری 
اگر  ندهید،  مردم  به  غلط  اطلاعات  لطفا  است،  ناقص  شما  اطلاعات 
متوسط اشتغال کشور در طول 5سال گذشته 500هزار نفر باشد، مناطق 
آزاد طی سال های گذشته حداقل سالیانه 20هزار نفر اشتغال داشته است، 
جمعیت کل مناطق آزاد کشور در حدود یک درصد جمعیت کل کشور 
است، با این نسبت باید اشتغال ما از 500هزار باید می شد 5هزار نفر، اگر 
نسبت اشتغال زایی در مناطق آزاد 4برابر نسبت کل کشور است به دلیل 

رژیم حقوقی است که در مناطق آزاد کشور ایجاد کرده ایم.
در ادامه بحث داغ برنامه مناظره، جعفر قادری در خصوص ایراداتی که 
به مناطق آزاد وارد است بیان داشت: ایراد و مشکلاتی که وجود دارد و 
دوستان هم اشاره کردند متاسفانه عدد و ارقامی است که اعلام می شود 
کالایی  مزیت  از  استفاده  برای  بیشتر  که  کرده اند  سفر  آزاد  مناطق  به 
تامین  حال  در  مسیر  این  از  هم  آزاد  مناطق  و  می باشد  مسافر  همراه 
هزینه کردهای زیرساختی هستند. من معتقدم که مناطق آزاد باید مدلی 
را تعریف کنند و ما منابعی نداریم که دولت بخواهد زیرساخت ها را تامین 
کند و ما باید بتوانیم در مدل های تعریف شده از امکان سرمایه گذاری 
ببریم؛  بهره  مناطق  این  در  زیرساخت ها  تامین  در  خصوصی  بخش 
متاسفانه این کار در مناطق آزاد صورت نگرفته و تمامی توجه بر روی 
استفاده از معافیت های مسافری برای تامین زیرساخت ها بوده و یا بحث 
این  و  زیرساخت ها  تامین هزینه کرد  برای  آزاد  مناطق  در  زمین  فروش 

بدترین مدل تامین است.
استاد  شما  گفت:  و  کرد  ورود  بحث  به  قادری  جواب  در  عبدالرحیمی 
دانشگاه هستید و من خواهش می کنم که کلی صحبت نکنید و عدد و 

رقم بیان کنید. 
بتواند  که  مدلی  که  هستم  جریان  در  حداقل  من  داشت:  بیان  قادری 
سرمایه گذار را جذب کند و در توسعه مشارکت دهد چه برای سرمایه گذار 
این حجم عظیم  چرا  حال حاضر  در  ندارد؛  وجود  خارجی  و چه  داخلی 
نقدینگی در کشور ایجاد مشکل کرده است؟ اگر مناطق آزاد به وظیفه 

صبح جمعه در اولین روز از تابستان 97 گروه اقتصاد شبکه یک سیما برنامه مناظره را با اجرای مرتضی 
حیدری به موضوع عملکرد مناطق آزاد کشور با حضور دو گروه موافق و مخالف مناطق آزاد اختصاص 

داده بود.
این روزها با توجه به نزدیک شدن به ارائه طرح مناطق آزاد جدید در صحن مجلس، اخبار و تحلیل ها در 
خصوص عملکرد مناطق آزاد در رسانه ها بسیار داغ است، منتقدین مناطق آزاد همچنان بر طبل قاچاق 
و واردات در این مناطق می کوبند و مناطق آزاد را به بارانداز قاچاق کالا و عدم دستیابی به هدفگ ذاری 
صادراتی متهم می کنند و از طرفی موافقین عملکرد بیش از سه دهه مناطق آزاد در توسعه منطقه ای، 

ایجاد اشتغال، تولید و گردشگری را جزء دستاوردهای این مناطق قلمداد می کنند.
آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیرخانه  سرمایه گذاری  و  بودجه  برنامه ریزی،  مدیر  عبدالرحیمی،  محمدرضا 
تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی به همراه عبدالرسول خلیلی استاد دانشگاه و کارشناس مناطق آزاد به 
عنوان موافقین و جعفر قادری، نماینده لارستان، خنج و گراش در دوره نهم مجلس شورای اسلامی و 
اقتصاددان و مجیدرضا حریری، نایب رئیس اتاق بازرگانی و صنایع ایران و چین به عنوان مخالفین در 

مناظره حضور داشتند.

یادداشت

حرف هاي ناگفته در برنامه مناظره شبکه یک 
صدا وسیما؛ سیطره حاشیه بر متن

خود عمل می کردند بخش عمده ای از نقدینگی را در مناطق آزاد شاهد 
بودیم، آنجایی که نباید قاعدتا محدودیت های اداری، بیمه ای و مالیاتی 

باشد، ولی متاسفانه شاهد این اتفاق نیستیم. 
عبدالرحیمی گفت: جانا سخن از دل ما می گویید... 

آقای خلیلی فرمودند: وقتی الزامات باید فراهم می شد و همه حاکمیت 
مدیریت  اینکه  یعنی  می بودند،  منطقه ای  توسعه  الزامات  به  پایبند  باید 
یکپارچه در مناطق آزاد وجود داشته باشد، مقررات سرزمین اصلی نباید 

در مناطق آزاد وجود داشته باشد. 
شما  مثال  عنوان  به  داشت:  بیان  و  کرد  ورود  حریری  بحث  میان  در 
الان یک مدیر را در ماکو می گذارید و به او می گویید که هزینه های 
زیرساخت را تامین کند، خوب آن مدیر یا باید جنس بفروشد و یا باید 
زمین بفروشد؛ الان اگر به استاندار تهران هم بگویید از زمین های تهران 
تا قم را حق دارید که بفروشید، مطمئن باشید که وضعش بسیار بهتر از 

شما خواهد شد.
عبدالرحیمی در جواب حریری بیان داشت: در سال گذشته سهم زمین 
کمتر از 10درصد از منابع تامین هزینه های سازمان ها بوده، زمین برای 
چه واگذار شده؟ برای اینکه در این زمین تولید صورت بگیرد، ما اعتقاد 
داریم که مناطق آزاد می تواند جلوی بخشی از برون رفت سرمایه ها توسط 
ایرانی به جای خرید ملک در  ایرادی دارد که یک  مردم را بگیرد، چه 

ترکیه و دبی با توجه به تبلیغات ماهواره ای، در کیش یک ملک بخرد. 
حریری گفت: بخشی از سرمایه های غیرشفافی که در اقتصاد کشور وجود 
دارد از همین مسیرها است که شخصی یک زمین می خرد و به شخص 

دیگری واگذار می کند و پولش را به کانادا می برد.
در ادامه بحث آزاد برنامه مناظره در خصوص منطقه آزاد فرودگاه امام)ره( 
جعفر قادری از عبدالرحیمی سوال کرد: منطقه آزاد فرودگاه امام)ره( چند 
سال است که مجوزش صادر شده است؟ و عبدالرحیمی اظهار داشت: در 
سال 90 و 91 که در برنامه پنجم توسعه بود و قادری گفت تاکنون چه 

اتفاقی افتاده است؟ 
که عبدالرحیمی در پاسخ بیان داشت: آنجا شکل نگرفته است و منطقه 
آزاد فرودگاه امام)ره( انشاا... اگر شکل بگیرد یکی از پیشروهای مناطق 

آزاد کشور خواهد بود. 
قادری افزود: متاسفانه چون جهت گیری به سمت واردات کالای مسافری 

است. 
تازه شکل گرفته  امام  آزاد فرودگاه  عبدالرحیمی در پاسخ گفت: منطقه 
است و اساسنامه شرکت شهر فرودگاهی امام)ره( تازه در حال حاضر در 
کمیسیون اجتماعی در حال بازنگری است و در قانون برنامه در دولت 
قبل تحقق پیدا نکرد و شرکت تاسیس نشد و ابتدای دولت در سال92 
منطقه  آن یک  دل  در  که  تعریف شده  امام  فرودگاهی  اساسنامه شهر 
آزاد و یک منطقه ویژه دیده شده و هنوز عملیاتی نگردیده است و اخیرا 
طی چند ماه گذشته با نگاه مدیریت جدید برای اینکه این فرصت ها و 
ظرفیت ها را فعال کنند، از طریق وزارت راه و شهرسازی در حال فعالیت 

هستند.
در ادامه مناظره حریری اصرار به حمایت دولت در قالب تامین بودجه در 
ایجاد زیرساخت ها در مناطق آزاد داشت، که عبدالرحیمی به تاکید ابراز 
کرد: هیچ کمکی از طرف دولت در قالب بودجه تاکنون به مناطق آزاد 

اختصاص پیدا نکرده است. 
وی اظهار داشت: برای این جغرافیا باید کسب و کار ایجاد شود و زمین 
برای برای استفاده بهینه است، با رعایت الزامات زیست محیطی و توسعه 

پایدار باید در زمین سرمایه گذاری شود. 
یک  عنوان  به  زمین  باید  گفت:  و  کرد  ورود  بحث  ادامه  در  حریری 
ولی  بگیرد،  قرار  گذار  سرمایه  اختیار  در  رایگان  صورت  به  زیرساخت 
وقتی زمین به عنوان یک منبع تامین کننده منابع مالی مورد استفاده قرار 
می گیرد و یا اینکه شما می فرمایید که از منابع دولتی استفاده نکردید، 
وقتی معافیت های گمرکی در مناطق آزاد استفاده می شود این هم بودجه 

عمومی است. 
برای  دنیا  تمام  در  این  داشت:  اظهار  عبدالرحیمی  نکته  این  پاسخ  در 
مناطق آزاد این یک عرف است و تاکید کرد که باید اطلاعات خود را 

کامل کنیم و بعد بحث کنیم، 
وی اظهار داشت: در کشور ترکیه معافیت مالیاتی برای تولید صددرصد 
است بدون سقف زمانی، مشوق ما در مناطق آزاد کشور 20سال است، در 

منطقه جبل علی 50سال و در عمان 30سال است. 
قادری در ادامه بحث اظهار داشت: متاسفانه بعضی از شرکت در مناطق 
در  و  است  سرزمینی  حوزه  آنها  فعالیت  حوزه  ولی  می گیرند  مجوز  آزاد 
داخل کشور فعالیت می کنند و از معافیت های مالیاتی مناطق آزاد استفاده 
می کنند و این ایرادات و اشکالات است؛ دبیرخانه وظیفه اش این است 
که اشکالات و ایرادات قانونی، عملکردی در مباحث مربوط به گمرک، 

بیمه، مراقبت های محدوده سرزمینی باید حفاظت کند. 
که در ادامه و تایید صحبت قادری، عبدالرحیمی اظهار داشت: ما در کنار 
مجلس و دولت باید این مشکلات را رفع کنیم، شورایعالی مناطق آزاد 
مرکب از 10وزارتخانه و شخص آقای رئیس جمهور و 3معاونت ریاست 
جمهوری در عضویت آن است، رئیس کل بانک مرکزی و در مجموع 
16عضو اصلی کابینه دولت مجامع شرکت های مناطق آزاد هستند و همه 
اینها به اتفاق مجلس. تمامی اتفاقات رگولاتوری مجلس در قانون برنامه 
ششم و برنامه احکام دائمی توسعه را چه کسی تصویب  می کند، خود 

مجلس و خود شما در مجلس تصویب می کنید .
در ادامه برنامه  قسمتی از صحبت های مسئولین کشوری در قالب دیدگاه 
مجلس  رئیس  لاریجانی  علی  گردید،  پخش  برنامه  در  صاحب نظران 
و  آزاد  مناطق  از  واردات  بین  فاصله عجیبی  متاسفانه  اسلامی:  شورای 
نعمت زاده وزیر سابق صنعت، معندن و  دارد؛ محمدرضا  صادرات وجود 
تجارت: مناطق آزاد یکی از گلوگاه های واردات و قاچاق است، هر روز 
در صفحات روزنامه ها تبلیغات خرید املاک تجاری در مناطق آزاد دیده 
می شود که نشان می دهد که خبری از تولید در آن مناطق نیست؛ اکبر 
ترکان مشاور رئیس جمهور: در مناطق آزاد قاچاق وجود ندارد، بهتر است 
فکر کنیم و بعد در مورد مسائل مناطق آزاد حرف بزنیم؛ فرشاد مومنی 
اقتصاددان: اصرار بر ادامه سیاست  تشکیل مناطق آزاد شکست خورده 

است و با هیچ منطق اقتصادی همخوانی ندارد.
در بخش پایانی برنامه با اعلام حیدری، نوبت به حاضران و طرح سوال 
از مهمانان رسید، اولین سوال کننده آقای پورجعفری از سرویس اقتصادی 
آمار  طبق  داشت:  بیان  و  بود  عبدالرحیمی  آقای  از  هفتخوان  روزنامه 
گمرک در سال 95 در حدود چهارده و نیم میلیون دلار واردات در منطقه 
آزاد انزلی وجود داشته که یک و سه دهم میلیون دلار از این میزان از 
منطقه خارج شده و از سرنوشت مابقی واردات آماری در دسترس نیست. 
200میلیون دلار اختلاف کالا در منطقه آزاد ارس داشتیم و 17هزار تن 
هم اختلاف کالا در قشم داشته ایم، شما که می فرمایید قاچاق نبوده، این 

آمارها چگونه قابل توجیه است؟ 
ابتدا  در  داشت:  اظهار  سوال  این  به  پاسخ  در  عبدالرحیمی  محمدرضا 
برای  وارد می شود، یک  و هدف  محور  چهار  با  آزاد  مناطق  به  واردات 
دوم  ماشین آلات،  و  تجهیزات  و  منطقه  در  تولیدی  واحدهای  در  تولید 
برای مصرف اهالی ساکن در این مناطق، بخش دیگری هم به ارائه و 
عرضه به بازدیدکنندگان و مسافرینی که در این مناطق تردد می کنند. 
شما زمانی که به خارج از کشور می روید و زمانی که از مرزهای رسمی 
کالای  واردات  قانون  معافیت  از  ایران  مردم  همه  برمی گردید،  کشور 
همراه مسافر بهره مند می شوند، حال 13میلیون مسافر که به مناطق آزاد 
سفر می کنند هر کدام از آن معافیت 80دلاری هم برخوردار هستند، اگر 
همه این مسافران از این معافیت استفاده می کردند، عددی که مصرف 
مسافری ما در مناطق آزاد می شود در حدود یک میلیارد و نیم می شد، در 

صورتی که این عدد بین 500 تا 600میلیون دلار است و بخشی از این 
سهم مربوط به عرضه به مسافرین و گردشگران در مناطق آزاد است.

دومین سوال کننده از مهمانان، آقای قدیری دبیر اتحادیه تولید و صادرات 
نساجی و پوشاک ایران سوال خود را از موافقین مناطق آزاد مطرح کرد: 
حضور  مناطق،  این  در  مولد  و  سالم  اشتغال  ایجاد  آزاد  مناطق  اهداف 
فعال در بازارهای جهانی و منطقه ای و توسعه تولید و صادرات کالاهای 
صنعتی و تبدیلی بوده است. برای توسعه منجمله مناطق آزاد باید یک 
پایشی هم به عملکرد خود داشته باشیم، چیزی که ما به وضوح می بینیم 
آزاد به هیچ عنوان عمل نشده و فقط در حوزه پوشاک  اهداف مناطق 
ارز داشته بین دو و شش تا سه  با کالا و  طبق آماری که ستاد مبارزه 
میلیارد دلار قاچاق پوشاک به کشور داریم و عمده این قاچاق از مناطق 
آزاد است؛ اینکه ما بیاییم و مناطقی را که برای توسعه تولید و صادرات 
در نظر گرفته ایم یک معبر بسیار بزرگی کنیم برای واردات، این توسعه 
مناطق چه معنی می تواند داشته باشد؟ من خواهش می کنم درخصوص 
این  شدن  علنی  از  قبل  مجلس  محترم  نمایندگان  آزاد  مناطق  توسعه 
طرح در مجلس، یک تحقیق و تفحص در خصوص عملکرد این مناطق 
داشته باشند و اگر مثبت بود توسعه را انجام دهند و ما هم مدافع افزایش 

مناطق آزاد هستیم. 
دکتر خلیلی در پاسخ به این سوال بیان داشت: در ماموریت های مناطق 
آزاد یازده مورد فرعی و اصلی برای مناطق آزاد ترسیم شده و زمانی که 
با  ایران در مقایسه  ما مقایسه می کنیم مناطق آزاد تاسیسی خود را در 

مناطق آزاد دنیا، تفاوت وجود دارد.
آزاد  مناطق  باید  ابتدا  گفت:  و  کرد  ورود  پاسخ  ادامه  در  عبدالرحیمی 
برای شما و فعالیت شما و تلاش رقابت پذیر فعالان بخش خصوصی با 
تسهیل گری تامینی و سیاست گذاری و مشوق ها در کنار حمایت دولت 
اتفاق بیفتد و به تعبیری تکلیف دو طرف در حمایت اقتصادی ملی در 
بخش دولتی و خصوصی همه با هم باید تلاش کنند تا این اتفاق صورت 
گیرد. شما فرمودید که دو شش دهم قاچاق پوشاک کشور اعلام شده و 
گفتید که عمده این قاچاق هم از مناطق آزاد است، من خواهش می کنم 
اگر دوستان در ستاد قاچاق کالا و ارز برنامه را می بینند، تماس بگیرند 
و بفرمایند که چقدر این نقل صحبت صحیح است، بنده با مدیرکل آمار 
ستاد هفته گذشته جلسه ای داشتم ، ایشان فرمودند که ما اصلا عددی از 
قاچاق نه اعلام کردیم و نه می توانیم در جایی اعلام کنیم، کل واردات 
مصرف،  و  مسافر  تولید،  برای  منطقه ای  واردات  هدف  به  آزاد  مناطق 
یک و هفت دهم میلیارد است، چگونه می تواند از یک و هفت دهم که 
کل واردات ما است مربوط به پوشاک باشد و همه این آمار هم قاچاق 
باشد! مطلقا چنین موضوعی نیست، عدد کالای همراه مسافر که می تواند 
با معافیت 80دلاری وارد شود در  به همراه مسافر و به صورت رسمی 
مجموع 500 تا 600میلیون دلار است؛ پس امکان ندارد که به صورت 
قاچاق این میزان از مناطق آزاد وارد کشور شود، من منکر عدد و رقمی 

در این خصوص نیستم ولی این میزان اصلا قابل قبول نیست.
از مهمانان، آقای صیاد کارشناس و فعال رسانه ای  سومین سوال کننده 
مناطق آزاد بود که معتقد بود که منتقدین بر این باور هستند که مناطق 
موافقین  جایگاه  در  نداده اند، وی  انجام  کاری  این سال ها هیچ  در  آزاد 
مناطق آزاد از منتقدین سوال خود را مطرح کرد و  افزود: مناطق آزاد یک 
بستر قانونی هستند که یکسری مزایا دارند و سازمان های عامل مناطق 
آزاد یکی از نهادهایی می باشند که می توانند این مزایا را اجرا کنند، در این 
محور اجرای مفادهای قانونی، نهادهای دیگری هم هستند که ذی نفع 
بوده و هم نقش ایفا می کنند، حال آیا این عدم همکاری نهادهای دیگر 
و در عین حال عدم فهم ما از نقش و کارکرد مناطق آزاد در توسعه ملی 
و چالش هایی که اقتصاد سیاسی کشور در سال های اخیر داشته، باعث 

نشده که ما به این اهداف نرسیم ؟ 
حریری در پاسخ این سوال اظهار داشت: اشکال ما در حوزه کلان  اقتصاد 
است، مناطق آزاد هم بخشی از اقتصاد کلان است ، اگر نقد می کنیم به 
این  به  بسیار خوب هستند،  بقیه بخش ها  بگوییم  نیست که  این معنی 
غیرآزاد  و  غیررقابتی  غیرشفاف،  اقتصاد  یک  ما  اقتصاد  که  است  دلیل 
می باشد؛ در اقتصادی با این سه مشخصه حتما مناطق آزادش می تواند 
غیرشفاف تر و غیررقابتی تر شود برای اینکه اختیارات گسترده تری دارد، 
یک  دولتی  منصوب  یا  و  دولتی  مدیر  یک  به  ما  که  کجایی  هر  یعنی 
الزامی بدهیم که می تواند امتیاز واگذار کند، فی نفسه یک محیط آماده 
کرده ایم برای فساد، یعنی هر چقدر که این امضاء های طلایی کمتر شود، 
فساد اداری و مالی ما کمتر خواهد شد . تکلیفی که من در اول صحبت ها 
مطرح کردم این بود که ما باید الگوی اقتصاد خود را معلوم کنیم که یا 
متمرکز است و یا آزاد، چون الگو نداریم رسیدیم به یک چیزی که مثل 
یک آش شله قلمکار هر بخشی از هر کشوری یک چیزش در این دیگ 
است و در این دیگ را هم فقط آدم های خاص می توانند باز کنند و مواد 
مرغوب را اول بردارند و استفاده کنند، در نتیجه با هیچ سیاستی چیزی 
گیر عموم مردم نخواهد آمد و هر کدام از این سیاست هایی که در دنیا 
جواب درست داده، در مملکت ما می تواند به عکس واقع شود، از جمله 

تاسیس مناطق آزاد.
پایگاه  و  آقای مرادی سردبیر نشریه  از مهمانان  چهارمین سوال کننده 
خبری مناطق آزاد بود که با اشاره به تفاوت مدل شکل گیری مناطق آزاد 
کشور با سایر مناطق آزاد دنیا، سوال خود را از دو منتقد مناطق آزاد مطرح 
کرد و اظهار داشت: در کل دنیا مناطق آزاد با ایجاد زیرساخت ها توسط 
آماده  بستر  فعالین و سرمایه گذاران در یک  از  دولت ها و سپس دعوت 
فعالیت شکل می گیرد، ولی در کشور ما مناطق آزاد بدون هیچ حمایت 
مرزی  و  محروم  مناطق  در  هم  عمدتا  و  گرفته  دولتی شکل  بودجه ای 
کشور بنا شده است و باعث ایجاد توسعه منطقه ای با هدف بدل شدن 
به توسعه محدوده مرزی و محرومی از کشور ما؛ بی تردید مناطق آزاد 
در تمامی حوزه ها متاثر از کل کشور است، یعنی ما اگر صحبت از عدم 
دستیابی به آرمان ها در اقتصاد مناطق آزاد می کنیم، در داخل کشور به 
چه دستاوردهایی رسیدم که این انتظار را از مناطق آزاد داریم؟ نکته مهم 
سوال این است که بی شک موفقیت در مناطق آزاد در گرو یک همگرایی 
ملی است، سوال بنده از دو مهمان حاضر در برنامه این است که، جناب 
آقای قادری به عنوان نماینده مجلس، واقعا مجلس چه کمکی تاکنون 
در قالب تصویب مصوبات مربوط به مناطق آزاد در جهت تسهیل در رفع 
جناب حریری  از  و همچنین  است  داده  انجام  اقتصادی  فعالین  مشکل 
هم این سوال را دارم که واقعا تاکنون اتاق بازرگانی چه قدم هایی برای 
مشارکت بخش خصوصی در مناطق آزاد و همچنین معرفی ظرفیت های 

مناطق آزاد به فعالین اقتصادی و سرمایه گذاران خارجی داشته است: 
حریری در پاسخ این سوال گفت: اتاق بازرگانی نه چنین وظیفه ای دارد و 

نه چنین تکلیفی و اساسا هم نباید به این موضوع ورود کند. 
آقای قادری نیز در پاسخ به سوال گفت: همه ابزار و امکانات در اختیار 
دبیرخانه نیست، همانگونه که دوستان اشاره کردند، مدیرعامل و رئیس 
تشکیلات  می شود،  انتخاب  دبیرخانه  توسط  آزاد  مناطق  مدیره  هیات 
بخش  که  است  ممکن  ویژه  مناطق  در  است ،  دولتی  تشکیلات  یک 
آزاد، سازمان های دولتی  خصوصی ورود کند ولی سازمان های مناطق 
انجام  که  سیاست بازی هایی  دلیل  به  دولت  در  متاسفانه  حال  هستند؛ 
می شود و برای مدیرانی که دولت هیچ جایی را نمی تواند برایشان پیدا 
اشکال  این  مدیره؛  هیات  و عضو  مدیرعامل  عنوان  به  می گذارد  کند، 
که  کردید  اشاره  شما  بوده.  هم  دولت ها  همه  در  و  است  وارد  ایراد  و 
تواند  نمی  دبیرخانه  وقتی  دارند؛  حضور  وزیر  تعداد  چه  دبیرخانه  در 
دبیرخانه  متوجه  اشکال  این  بگیرد،  کار  به  را  ظرفیت ها  مجموعه  این 
هستند  شورایعالی  عضو  که  وزارتخانه هایی  ظرفیت های  تمامی  است؛ 
کند،  استفاده  این ظرفیت ها  از  بتواند  باید  و  است  این شورا  اختیار  در 
شما به مناطق محروم اشاره کردید، چه کسی می گوید قشم، کیش و 
یا چابهار محروم است!! در این مکان ها آب است، حمل و نقل ارزان 
دریایی و انرژی هم است، یعنی که سه امکان اصلی که شاید در تهران 
دولت  که  نمی گوییم  ما  دارد ،  وجود  مکان ها  این  در  نباشد  فراهم  هم 
از  آزاد  مناطق  که  می گوییم  ما  کند،  فراهم  را  زیرساخت ها  و  بیایید 
مشارکت سرمایه گذاران مدل تعریف کنند؛ مشکل ما در کشور مشکل 
نقدینگی است، این نقدینگی باید کجا برود، باید به سمت سکه و ارز 
و مسکن برود و ایجاد مشکل کند ؟ ما مدل درست را تعریف نکردیم 
و بستر را برای سرمایه گذاری مهیا ننمودیم ، کسی که می خواهد برود 
و سکه بخرد، اگر شما یک درآمد و سود مطمئن از محل مشارکت در 
طرح های مختلف در مناطق آزاد برایش تعریف کنید و اگر سود قابل 
سرمایه گذاری  ارز  و  سکه  در  را  پولش  می رود  آیا  باشد،  داشته  قبولی 

می کند؟ قطعا این کار را نمی کند. 

گزارش: حسين مرادی
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مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار بیان داشت:

به دنبال تاسیس ایرلاینی متفاوت هستیم
CHABAHARچابهار

بحث تاسیس ایرلاین و مذاکرات منطقه آزاد چابهار 
برای خرید هواپیمای نو با چند شرکت هواپیماسازی 
به  توجه  با  اما  بود،  شده  رسانه ای  پیش  مدت ها  از 
قراردادهای  یک طرفه  لغو  و  برجام  از  آمریکا  خروج 
سایر  که  می کرد  ایجاد  را  سوال  این  هواپیما،  خرید 
سایر  با  مذاکره  حال  در  که  ایرانی  مذاکره کنندگان 

کمپانی های سازنده هواپیما بودند به کجا رسیده اند. 
مدیرعامل  و  مدیره  هیات   رئیس  کردی،  عبدالرحیم 
منطقه آزاد چابهار، در خصوص آخرین وضعیت مذاکره 
با بمباردیر و امبرائر سخن گفته و عنوان کرده است 
که منطقه آزاد چابهار به  دنبال تاسیس یک ایرلاین 
قوی در چرخه صنعت حمل  و نقل هوایی کشور است؛ 
از همین رو با سه مجموعه به  طور هم زمان در حال 
دست دوم  هواپیمای  با  را  کارشان  تا  هستند  مذاکره 
آغاز کنند. استدلال کردی برای راه اندازی یک شرکت 
هواپیمایی جدید، راه اندازی ایرلاینی متفاوت با سطح 

کیفیت بالای خدمات است.

فروند  چند  خرید  از  شما  پیش  چندی   
آزاد  منطقه  برای  امبرائر  کمپانی  از  هواپیما 
اینکه  به  توجه  با  حال  دادید؛  خبر  چابهار 
آمریکا  توسط  هواپیما  خرید  قراردادهای 
کمپانی  این  لغو شده،  یک طرفه  به  صورت 
همچنان برای فروش هواپیما اعلام آمادگی 

کرده است؟
آزاد چابهار  ابتدا سیاست منطقه  از  اینکه  به  توجه  با 
بوده  کوتاه برد  و  منطقه ای  تایپ  با  ایرلاین  تاسیس 
است، روی خرید هواپیماهایی که کارکرد آنها در دنیا 
مناسب این نوع ایرلاین است، تمرکز کردیم؛ در همین 
راستا برای خرید هواپیمای نو با دو کمپانی بمبارد و 

امبرائر وارد مذاکره شدیم.
مذاکرات ما با شرکت امبرائر نسبت به بمباردیر، بیشتر 
بر  مبنی  هیچ علامتی  هم  هنوز  و  است  رفته  پیش 
اینکه قرار است مذاکرات متوقف و یا فروش هواپیما 
و  نکرده ایم  این دو شرکت دریافت  از  نگیرد  صورت 
خرید  برای  ما  پیگیری های  و  کارها  نیز  هم اکنون 

هواپیما از این دو شرکت در حال انجام است، اما ما 
به  طور هم زمان برای خرید هواپیماهای دست دوم به 
 دلیل اینکه تاریخ تحویل این هواپیماها به این زودی ها 

نخواهد بود، کار می کنیم.
در مذاکرات انجام  شده با این دو کمپانی، برای تحویل 
هواپیماهای امبرائر از سال ۲۰۲۰ صحبت شده است، 
بمانیم.  منتظر  زمان  آن  تا  نمی توانیم  ما  درحالی  که 
درحال  حاضر در بحث خرید هواپیماهای دست دوم ما 

با مجموعه های مختلفی مذاکره کرده ایم.
دست دوم  هواپیماهای  خرید  که  هستیم  امیدوار  ما 
خرید  درخصوص  اما  برود،  پیش  بیشتری  سرعت  با 
شرایط  ببینیم  و  باشیم  منتظر  باید  نو  هواپیماهای 
چگونه پیش خواهد رفت. با این حال باید تاکید کنم 
این دو شرکت  از طرف  این لحظه توافقی  به  تا  که 
سازنده هواپیما مبنی بر توقف روند مذاکرات از سوی 

آنها اعلام نشده است.

 با توجه به اینکه مذاکره شما با امبرائر در 
کرده  را طی  خوبی  نسبتا  پیشرفت  گذشته 
اوفک  گرفتن مجوز  تا  این شرکت  آیا  بود، 

برون سپاری فرهنگی و مشارکت بخش خصوصی
افزایش مبادلات تجاری  از اهداف سازمان منطقه آزاد کیش

منطقه آزاد ماکو با ترکیه

معاون فنی و زیربنایی منطقه آزاد چابهار خبر داد:

بسمه تعالی
إن لله ما أخذ وله ما أعطی و کل شيء عنده بأجل مسمّی

به یادگار کسي، دامن نسیمِ صبا
گرفته ایم و دریغا که باد در چنگ است

از  و  محیط زیست  مدیر  مصطفی زاده  علی  آقای  ناگهانی  درگذشت   
موجب  چابهار  آزاد  منطقه  سازمان  اخلاق مدار  و  زحمکتش  همکاران 

تألم خاطر عمیق گردید.
را  با حوزه خویش  مرتبط  امور  ناشدنی  با شوری وصف  مصطفی زاده 
پیگیري و مراقبت می کرد و از این رو رویکرد محیط زیستي سازمان 

در سال هاي اخیر نمودي دو چندان یافت.
اخلاق خوش و مسئولیت پذیري در کنار جدیت و سرعت عمل از دیگر 

ویژگي هاي این فقید سعید بود.
خانواده  و  همکاران  مجموعه  به  ضایعه  این  تسلیت  ضمن  اینجانب 
محترم ایشان، برای او علو درجات و برای بازماندگان اجر و صبر بر 

مصیبت را از درگاه باری تعالی آرزومندم.
عبدالرحیم کردی

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار

پیام تسلیت مدیرعامل
 سازمان منطقه آزاد چابهار

به مناسبت درگذشت علی مصطفی زاده 
مدیر محیط زیست منطقه آزاد چابهار

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان منطقه آزاد کیش اظهار داشت: دیدار رایزن ارشد بازرگانی ترکیه 
با مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو:

مربی تیم ملی فوتبال ساحلی کشور که به  منظور شرکت در هفتمین 
ایفا  و  چابهار  آزاد  منطقه  تیم های  بین  برتر  لیگ  مسابقات  هفته 
اردکان یزد به چابهار سفر کرده بود با اعلام اینکه خوشحال هستم 
آن حمایت می کنند، گفت:  از  مردم خوب  است که  چابهار  در  تیمی 
ساحلی  فوتبال  قطب های  از  یکی  آینده  در  بتواند  چابهار  امیدوارم 

باشد. کشور 
عباس هاشم پور در ادامه افزود: بازی خیلی سنگینی بود، دیدگاه مثبتی 
دارم نسبت به تیم چابهار و شرایط و پتانسیل خوبی است، دو تیم خوب 

بازی کردند.
مالی و حمایت مدیران منطقه  با کمک های  تیم  این  اضافه کرد:  وی 
ساحلی  فوتبال  برای  خوبی  حرف های  آینده  در  می تواند  چابهار،  آزاد 

داشته باشد.
شایان  ذکر است تیم فوتبال ساحلی منطقه آزاد چابهار با نتیجه هفت بر 

پنج مسابقه را به تیم ایفا اردکان یزد واگذار کرد.

مربی تیم ملی فوتبال ساحلی کشور عنوان کرد:

امیدوارم چابهار در آینده بتواند یکی از قطب های فوتبال ساحلی کشور باشد

دو پارک ویژه گردشگری 
در منطقه آزاد چابهار احداث می شود

پیش رفته بود؟
امبرائر کارهایی را در این رابطه آغاز کرده بود و حتی 
خودش هم این پیش بینی را داشت که ممکن است 
با  اما  بیاید،  برای گرفتن مجوز اوفک مشکلی پیش 
روند  باید  آنها  و  ما  بین  توافق  بر  بنا  اینکه  به  توجه 
تمام کارها  بگیرد،  انجام  آنها  توسط  گرفتن مجوزها 

برعهده آنها خواهد بود.

 تاسیس ایرلاین در منطقه آزاد چابهار به 
کجا رسید؟

همان طور که در ابتدا عرض کردم به  دلیل اینکه تاریخ 
با  بود،  خواهد  طولانی مدت  نو  هواپیماهای  تحویل 
سه مجموعه به  طور هم زمان در حال مذاکره هستیم 
تا بتوانیم با هواپیمای دست دوم کارمان را آغاز کنیم. 
برنامه زمان بندی ما برای راه اندازی این ایرلاین در بهار 
و حداکثر تابستان سال جاری بود و خیلی امیدوار هستیم 
تا بتوانیم در زمان بندی انجام  شده کار خود را آغاز کنیم. 
هرچند به دلایل مختلف ازجمله شرایط، ضوابط، قوانین 
اداری و... تعیین تاریخ برای راه اندازی سخت است، اما 

بدانید که کارهای به  خوبی پیش می رود.

شرکت  به  چابهار  آزاد  منطقه  ظاهرا   
فرودگاه ها اعلام کرده است که قصد توسعه 
فرودگاه کنارک را دارد و از همین رو ساخت 
فرودگاه جدید چابهار منتفی است، دلیل این 

کار چیست؟
ما چنین چیزی را به شرکت فرودگاه ها اعلام نکرده ایم. 
بحث ساخت فرودگاه جدید در چابهار دو بحث مهم را 
به  دنبال دارد؛ با توجه به اینکه برای ساخت فرودگاه 
برای  فضایی  کمیته  سوی  از  مجوز  یک  تنها  جدید 
ساخت آن صادر شده است و سایر تشریفات آن مانند 
تملک زمین، طراحی، تامین اعتبار و... باقی  مانده است 
و ساخت تا به بهره برداری رساندن آن پروسه طولانی 
و زمان بری دارد، ما فعلا نمی توانیم روی آن حساب 
باز کنیم و بگوییم که ما پنج تا ده سال دیگر منتظر 
خواهیم ماند تا فرودگاه جدید ساخته شود و سپس از 

آن استفاده خواهیم کرد.
درواقع فرودگاه کنارک، فرودگاه نیروی هوایی است 
مسافری  فرودگاه  به  عنوان  آن  از  درحال  حاضر  که 
این  ترمینال  کوچک  بودن  بحث  می شود.  استفاده 
در  است.  مشکل  اساسی ترین  و  مهم ترین  فرودگاه 
سال های گذشته روزهایی بود نهایتا یک تا دو پرواز به 
چابهار وجود داشت، اما اکنون تعداد پروازها بسیار زیاد 
شده است و درحال  حاضر کمتر از سه پرواز روزانه به 
چابهار وجود ندارد و همین موضوع مشکلات زیادی را 

برای بحث ظرفیت فرودگاه ایجاد کرده است.

 یکی از انتقادهایی که در این رابطه همواره 
مطرح بودف کمبود و گرانی پروازهای چابهار 

است. این موضوع را می پذیرید؟
تقاضا  که  زمانی  است.  طبیعی  کاملا  موضوع  این 
مسافر زیاد و تعداد پروازها محدود است، بلیط گران 
خواهد شد. در حال حاضر پروازهای چارترکننده تا زیر 
۲۰۰هزار تومان بلیط به چابهار می فروشند و ما در ایام 
نوروز بلیت زیر ۲۰۰تومانی داشته ایم این در حالی است 

که در طول هیچ سالی این اتفاق نیفتاده است.
لازم است تاکید کنم که خوشبختانه تعداد پروازها به 
در  رشد  این  و  است  داشته  چشمگیری  رشد  چابهار 
پروازهای خارجی هم وجود دارد و هم اکنون از چابهار به 
مسقط و دبی پرواز داریم و به دنبال اضافه کردن مسیر 
کراچی نیز هستیم، اما اضافه کردن این پرواز مشکلات 
زیادی را در پی دارد؛ برای مثال زمانی که یک پرواز به 
تاخیر بخورد و به طور هم زمان باید دو پرواز انجام شود. 
سالن فرودگاه دیگر ظرفیت و گنجایش این تعداد مسافر 
را نخواهد داشت، از این رو برای حل این مشکلات به 
از  تا  رسیدیم  توافق  به  هوایی  نیرو  با  موقت   صورت 
امکانات این فرودگاه استفاده کنیم و تا حدودی سالن 
و ترمینال را توسعه بدهیم تا بتوانیم خدمات و امکانات 
مناسب تری را در اختیار مسافران قرار بدهیم. اما این 
موضوع به  هیچ  عنوان منافاتی برای ساخت فرودگاه 
درخواست  ما  و حتی  داشت  نخواهد  چابهار  در  جدید 

کردیم که مجری آن باشیم.

حضور هاشم پور در چابهار جهت استعدادیابی 
بازیکنان جوان

عباس هاشم پور در مسابقه لیگ برتر فوتبال ساحلی حاضر شد. با توجه 
به اینکه هفته هفتم مسابقات لیگ برتر فوتبال ساحلی کشور جمعه اول 
تیرماه برگزار شد، عباس هاشم پور جهت استعدادیابی بازیکنان جوان و 
تیم ملی  و  بزرگسالان  فوتبال ساحلی  تیم ملی  به  برای دعوت  شاخص 
فوتبال ساحلی »ب« راهی چابهار شد و دیدار ایفا اردکان و شهرداری 

چابهار را زیرنظر گرفت.
تاکنون بعد از 7هفته سپری شدن مسابقات لیگ، کادر تیم ملی با حضور 
زیرنظر  را  فصل  این  مسابقات  در  شرکت کننده  11تیم  مسابقات،  در 

گرفتند و بهترین های لیگ به اردوهای تیم ملی ب دعوت شدند.
گفتنی است اردوهای تیم ملی بزرگسالان و ب که به منزله پیشتوانه 
سازی برای تیم ملی بزرگسالان تشکیل شده هر هفته زیر نظر مارکو 

اکتاویو و عباس هاشم پور در حال برگزاری است.

معاون فنی و زیربنایی منطقه آزاد چابهار گفت: منطقه آزاد با هدف 
افزایش زیرساخت های گردشگری در بندر چابهار، دو پارک ویژه 

گردشگری احداث می کند.
حمیدالله بلیده ای اظهار داشت: بندر چابهار با وجود برخورداری از 
آب  و هوای مطلوب بندری، موقعیت ویژه  و جاذبه های گردشگری 
نبود زیرساخت، سهمی  به دلیل  فراوان  طبیعی و جانوری متنوع 

چندانی از سبد گردشگری ایرانیان و خارجیان ندارد.
زیرساخت،  نبود  دلیل  به  ایرانی  گردشگران  این  که  بیان  با  وی 
دیگر بنادر و جزیره های کشور را برای گردشگری نسبت به چابهار 
ترجیح می دهند، افزود: چابهار با بیش از ۲میلیارد نفر از جمعیت 
این  گردشگران  است،  هم مرز  هند  اقیانوس  حوزه  کشورهای 
کشورها مرتب برای سفر و تفریح به بنادر مختلف حاشیه عمان و 
حتی آن سوتر حاشیه خلیج فارس می روند، ما اگر بتوانیم چابهار را 
با افزایش زیرساخت، تبلیغات و برندیگ در سبد گردشگری این 
گردشگران بیاوریم، کار مهمی انجام دادیم. جاذبه های طبیعی و 
از  جذاب تر  بسیار  گردشگری  کارشناسان  به  گواه  چابهار  دریایی 

دیگر بنادر همسایه داخلی و خارجی است.
عضو هیات  مدیره سازمان منطقه آزاد چابهار تصریح کرد: در یک 
اقامتی  افزایش زیرساخت های تفریحی و  برنامه مدون زیربنایی، 
منطقه چابهار را در دستور کار قراردایم، ما در منطقه تنها ۲هتل 
اهمیت  این  با  چابهاری  درخور  قاعدتا  و  داریم  گردشگری  ویژه 
نیست. در سال گذشته و اوایل سال جاری قرارداد احداث 5هتل 
در قالب های مختلف ستاره ای و 9هتل آپارتمان را با سرمایه گذاران 

داخلی و خارجی منتقد کردیم.
بلیده ای اضافه کرد: تخصیص زمین به این سرمایه گذاران صورت 
گرفته و برخی عملیات احداث را شروع و برخی نیز در 6ماهه اول 
قالب های  با  هتل آپارتمان ها  و  هتل ها  این  می کنند،  شروع  سال 
مختلف ستاره ای درمجموع در مدت ۲ الی 3سال ساخته می شود 

تا جوابگوی گردشگران با دهک های مختلف درآمدی باشد.
معاون زیربنایی سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: هم زمان با احداث 
این زیرساخت های اقامتی، افزایش زیرساخت های تفریحی را هم 
در دستور کار قرار دادیم؛ در وهله اول از درآمد های سازمان و در 
وهله دوم از مشارکت سرمایه گذاران دو پارک ویژه گردشگری و 
به مساحت 1۲۰هکتار در مدت سه سال در  کمپینگ درمجموع 

منطقه آزاد چابهار ساخته می شود.
مختلف  محوطه های  ساحلی  پارک های  این  در  کرد:  اضافه  وی 
کمپینگ، شنا، ورزش، رستوران و اقامتگاه احداث می شود، بخشی 
مساحت  به  بلوچ  پارک  بانام های  پارک  دو  احداث  عملیات  از 
9۰هکتار و پارک لیپار به مساحت 3۰هکتار ساحلی و مشرف بر 

اقیانوس تا پایان سال کامل می شود.
۲۰میلیارد  مجموع  در  لیپار  ساحلی  پارک  برای  گفت:  بلیده ای 
تومان  4میلیارد  با  آن  هم  از  بخشی  و  شده  دیده   اعتبار  تومان 
اعتبار تا پایان سال ساخته می شود؛ درمجموع پارک 3۰هکتاری 
ساحلی لیپار در مدت ۲ الی 3سال ساخته می شود. عملیات احداث 
به  به زودی  اعتبار  تومان  5میلیارد  با  نیز  بلوچ  پارک  از  1۲هکتار 
مرحله مناقصه می رود و آغاز می شود؛ پارک بلوچ هم درمجموع 

در 3سال ساخته می شود.
عضو هیات  مدیره سازمان منطقه آزاد چابهار با اشاره به تمایل ویژه 
زیرساخت های گردشگری  در  برای سرمایه گذاری  سرمایه گذاران 
افزایش  و  سرمایه گذاران  این  مشارکت  برای  کرد:  تاکید  چابهار 
ساحلی  گردشگری  ویژه  پیکره  یک  گردشگری،  زیرساخت های 
اختصاص   آزاد چابهار  در منطقه  به مساحت ۲هزار و صد هکتار 
یافته و فعلا در مرحله مطالعه برای تعریف بسته های گردشگری 
سرمایه گذاری در آن ازجمله اقامتگاه ها، پارک های آبی و ساحلی 
از  پیکره پس  این  اقامتی که در  و... است؛ بسته های تفریحی و 

مطالعه تعریف می شود، به سرمایه گذاران ارائه می شود.
بلیده ای خاطرنشان کرد: با دو مجموعه سرمایه گذاری داخلی هم 
برای احداث دو مجموعه تفریحی، اقامتی و توریستی شامل هتل، 
ویلا، پارک آبی، رستوران و کشتی های تفریحی هر کدام به ارزش 
روند  ان شاءالله  که  رسیدم  توافق  به  تومان  ۲۰۰میلیارد  از  بیش 

احداث این دو مجموعه نیز به  زودی آغاز می شود.

سازمان  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون  پورعلی،  سعید  دکتر 
منطقه آزاد کیش در دومین نشست فصلی اصحاب فرهنگ 
را  نشست ها  این  برگزاری  از  هدف  کیش،  جزیره  هنر  و 
مرور گستره پیشرفت ها و توانمندی و رشد هنری در فصل 
در حوزه  تهدیدات  و  نقایص  شناسایی  و همچنین  گذشته 
عملی  مسیر  در  بهتر  ابعاد  ایجاد  و  کیش  هنر  و  فرهنگ 

مسئولین خواند.
و  نویسنده  قریب پور  بهروز  دکتر  که  نشست  این  در  وی 
از اصحاب فرهنگ  تئاتر و سینما، جمع کثیری  کارگردان 
هنر و مسئولان سازمان منطقه آزاد کیش حضور داشتند، 
فرهنگی  ارتقای  با  مستقیما  را  فرهنگی  تولیدات  افزایش 
آراسته  مرتبط دانست و یادآور شد: کیش فرهنگی، کیش 
به هنر است که در این راستا کیش سرآمد حوزه فرهنگ 
می شود و باید در کنار فعالیت های اقتصادی این منطقه را 

به قطب فرهنگی نیز تبدیل نماییم.
کیش  آزاد  منطقه  سازمان  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
گفت:  کیش  هنری  و  فرهنگی  تحولات  از  گزارشی  در 
برون سپاری فرهنگی و مشارکت بخش خصوصی به ویژه 
دولتی  بخش  تصدی گری  از  گریز  حاصل  هنری  فعالان 
است که باید زمینه حمایت و تسهیل امور را فراهم نماید، 
همانند اتفاقی که در اسفندماه گذشته برای برپایی جشنواره 
نمره  به حق می توان  داد که  فیلم های فجر در کیش رخ 

قبولی به بانیان فرهنگی آن داد.
وی با اشاره به اختصاص بودجه بیشتری از سرزمین اصلی 
به حوزه فرهنگ و هنر در جزیره کیش، سرآمدی این حوزه 
و  آزاد کیش خواند  اهداف سازمان منطقه  از  را  در منطقه 
نماییم  فراهم  را  هنر  و  فرهنگ  اصلی  زمینه  باید  افزود: 
جزیره  هنرمندان  از  بهتر  کسانی  چه  وظیفه  این  برای  و 
کیش شایسته برگزاری برنامه های فرهنگی و هنری مانند 

جشنواره های نوروزی و تابستانی کیش هستند؟!
وی یکی از شروط لازم برای تبدیل کیش به شهری خلاق 
نباید  گفت:  و  خواند  هنری  زمینه های  در  رویدادسازی  را 
خود  هنرمندان  باشید،  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  منتظر 
حوزه  در  فعالی  نقش  بایستی  که  هستند  طراحان  بهترین 
تصمیم سازی به ویژه در مسائل اجتماعی فرهنگی و هنری 

داشته باشند.
در  را  فرهنگی  پاتوق های  گسترش  فرهنگی  مسئول  این 
در عرصه خلاقیت های هنری جدید  بالقوه ای  توان  کیش 
دانست و از توانایی این جزیره برای برخورداری از پاتوق هایی 
مانند نمایشنامه خوانی، شعرخوانی در کافی شاپ ها و محافل 

این چنینی یاد کرد.
در  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
پیگیری مطالبات اهل فرهنگ و  از  این نشست همچنین 
این  مدیرعامل  در حضور  آنان  ارزشمند  پیشنهادات  و  هنر 
سازمان و در نشست اول خبر داد که بخش هایی از آن به 

نتیجه رسیده اند.
پیگیری شده اند  با جدیت  پورعلی محورهایی که  به گفته 

عبارتند از:
هنری  فعالان  مشارکت  با  هنری  انجمن های  راه اندازی 
جزیره که در این راستا 3۰نفر در قالب 9کارگروه ماموریت 
یافته اند تا در یک بازه زمانی مشخص اقدامات قانونی برای 

تشکیل این انجمن ها را انجام دهند.
و  هنری  انجمن های  جهت  مناسب  فضای  اختصاص 

مطبوعاتی با حمایت مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش 
که در این مورد نیز مقرر شده است تا کاخ مرجان ترمیم 
مجموعه  یک  تا  گیرد  قرار  اختیار  در  و  شده  بازسازی  و 

چشم نواز نیز به کیش اضافه شود.
زمینه سازی برای رخدادهای فرهنگی و هنری و عرضه آثار 
موزه ای از توصیه های مدیرعامل سازمان در نشست پیشین 
و  مجموعه داران  و  برگزارکنندگان  با  رایزنی هایی  که  بود 

فرهنگ سراهای بزرگ و موفق کشور انجام شده است.
چهارمین جشنواره شعر و سرود مراحل خود را طی می کند 
که اختتامیه آن با حضور بزرگان این حوزه در کیش برگزار 

خواهد شد.
ساماندهی وضعیت آموزش و پرورش که از سوی مدیرعامل 
سازمان ابلاغ شده و به دنبال ارتقای کمی و کیفی آن با 
تا  هستیم  کشوری  پرورش  و  آموزش  مسئولین  همکاری 
ضمن ارتقای فضاهای آموزشی، دانش آموزان را در عرصه 

فرهنگ و هنر نیز فعال نماییم.
معاونت فرهنگی و اجتماعی ارتقای مدیران و فعالان عرصه 
فرهنگ و هنر را در دستور کار قرار داده و بدین منظور نیز 
چند کارگاه آموزشی در حوزه های مدیریت فرهنگی و ارتقا 

آن برگزار می شود که تا پایان سال جاری ادامه دارد.
ستاد برگزاری هفته مبعث و ستاد برگزاری دهه فجر انقلاب 
اسلامی نیز جهت پربارتر کردن بار فرهنگی این رویدادهای 

ملی و دینی تشکیل شده و در حال برنامه ریزی هستند.
در  ویژه  به  فرهنگی  فعالیت های  برخی  واگذاری  طرح 

فرهنگسراهای کیش آغاز شده است.
ساماندهی  برای  کیش  مطبوعات  نظام مندی  تدوین 
پایانی  مراحل  در  نگاران  روزنامه  فعالیت های  و  مطبوعات 
خود است که تدوین این نظام نامه برای حمایت از رسانه ها 

و روزنامه نگاران صورت گرفته است.

رایزن ارشد بازرگانی ترکیه در دیدار با مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو با 
ابراز علاقمندی کشورش به افزایش مبادلات تجاری و بازرگانی با منطقه آزاد 
افزایش مبادلات تجاری،  ارتباطی، گفت: زمینه  ماکو به عنوان بزرگترین مرز 

سرمایه گذاری و اقتصادی بین دو کشور فراهم شده است.
سابقه طولانی  با  ترکیه  و  ایران  اینکه  بیان  با  نشست  این  در  چنگیز گورسل 
فرهنگی و روابط تجاری و همچنین اراده طرفین بر افزایش مناسبات سیاسی 
و اقتصادی، هم اکنون در شرایط بسیار خوبی قرار دارند، افزود: سرمایه گذاری 
مهم  اولویت های  از  یکی  ماکو  آزاد  منطقه  در  مشترک  اقتصادی  فعالیت  و 
مقامات  باید  خصوصی  بخش  همکاری  برای  و  است  فی مابین  همکاری های 

منطقه آزاد ماکو و ترکیه در جهت تسهیل این روابط بیشتر قدم بردارند.
ایران  اسلامی  گاز، صادرات جمهوری  و  نفت  احتساب صادرات  با  افزود:  وی 
در سال ۲۰17 با بیش از 59درصد رشد، به 7 و نیم میلیارد دلار رسید که این 

نویدبخش روابط خوب دوکشور است.
سرمایه گذاران  برای  موقعیت  بهترین  ماکو  آزاد  منطقه  اینکه  بیان  با  گورسل 
برقراری  برای  خوبی  ظرفیت های  دارای  منطقه  این  افزود:  است،  ترکیه ای 
ارتباطات تجاری و صنعتی با کشور ترکیه است و امیدواریم در آینده نزدیک با 
رفع برخی موانع موجود، شاهد فعالیت های مشترک اقتصادی و تجاری در این 

منطقه باشیم.
غذایی،  مواد  مختلف  بخش های  در  ترکیه ای  تجار  اینکه  به  اشاره  با  وی 
هتل سازی،  خشکبار،  سنگین،  ماشین آلات  جرثقیل،  تولید  ماشین سازی، 
کشتی سازی، راه سازی و صنایع فلزی فعالیت می کنند، ابراز امیدواری کرد: تجار 
منطقه آزاد ماکو نیز بتوانند زمینه همکاری دو جانبه را با این هیات فراهم کنند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو نیز در این دیدار با اشاره به موقعیت ویژه 
این منطقه در زمینه لجستیک و حمل و نقل با ترکیه گفت: منطقه آزاد ماکو 
به لحاظ ارزان بودن انرژی، نیروی کار و فضای مساعد برای سرمایه گذاری از 

بخش خصوصی ترکیه استقبال می کند.
و شهرک صنعتی مشترک  لجستیک  ایجاد شهرک  افزود:  سلیمانی  غلامرضا 
جهش  شاهد  می توان  آن  تحقق  درصورت  و  است  مطالعه  حال  در  ترکیه  با 

اقتصادی در منطقه بود.
به گفته وی منطقه آزاد ماکو به لحاظ گردشگری نیز ظرفیت های بی نظیری 

دارد و آماده پذیرایی از گردشگران ترک هستیم.



NEWS

Chabahar port may 
open by 2019

Tehran hosts intl. conference on 
transportation, logistics

India hopes to make Iran’s Chabahar port 
operational by2019, despite the threat of 
United States’ sanctions against Tehran 
looming large.
Road Transport and Highways Minister 
Nitin Gadkari said that the opening of the 
port will make countries part of the Com-
monwealth of Independent States more ac-
cessible, according to an official statement 
published by Indian daily ‹The Hindu.
He was addressing the Indian community 
at an event at the Indian Embassy in Du-
shanbe, Tajikistan.
In2016, India entered into a trilateral trea-
ty with Iran and Afghanistan to develop a 
new transportation corridor connecting the 
three countries and other Central Asian 
Countries, bypassing Pakistan.
The establishment of direct shipping line 
between India›s Kandla port and Chaba-
har has sped up loading and off-loading of 
goods at the Iranian port which is located at 
the heart of Mokran,645 kilometers south 
of Zahedan, the capital of the southeastern 
province of Sistan-Baluchestan province.
The location of Chabahar port has made 
it an ideal place for setting up different 
light and heavy industries and for transit 
of goods.
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Zarif: U.S. seeking to make Iran leave nuclear deal

The second edition of Iran’s International 
Conference on Export Transportation and 
Logistics was held at Tehran Permanent In-
ternational Fairgrounds on Sunday.
As reported by IRIB, this year’s event was 
focused on improving and signifying the 
role of transportation in the country’s foreign 
trade and also exploring the role of foreign 
investment in developing export transporta-
tion.
According to the organizers, the conference 
also aimed to introduce Iran’s potentials in 
the transportation sector and promote trade 
with the countries in the region.

‹Iran-China economic ties to hike›
Iran-China economic relations will 
improve regardless of third-party 
countries’ internal rules, Spokesman 
of the Chinese Ministry of Commerce 
Gao Feng told IRNA on Saturday.
“China will continue expansion of 
trade and economic ties with Iran and 
the U.S. withdrawal from Iran’s nu-
clear deal will not harm the issue,” 
he said.
“China disagrees with the U.S. eco-
nomic unilateralism policies as well 
as imposing sanctions on Iran,” Feng 
said.
“Developing economic relations be-
tween Iran and China is not against 
international regulations,” he under-
lined.
The value of Iran-China trade stood 

at about $37.3 billion in 2017 reg-
istering a 19.3 percent growth com-
pared to the same period in 2016, he 
said, while the figure hit $13.2 billion 
in the first four months of 2018, in-
creasing 9.3 percent year-on-year.
Iran’s 2nd trade center in China in-
augurated
Iran’s second trade center was opened 
in China’s eastern port and major in-
dustrial hub, Ningbo, the Chinese of-
ficial announced.
The center seeks to introduce Iranian 
goods and services, spur the coun-
try’s export capabilities, and attrac-
tion of foreign investments to it.
Iran’s first trade center in China was 
previously established in Shanghai 
Free Trade Zone.

Iranian Foreign Minister Mohammad 
Javad Zarif said on Sunday that it is the 
U.S. “strategic objective” to make Iran 
leave the 2015 nuclear deal, known as 
the Joint Comprehensive Plan of Action.
“However, it does not mean that we will 
not exit the JCPOA under any circum-
stances, but we are aware of the other 
side’s objective,” Zarif said during a 
meeting of Iran’s chamber of commerce.
He noted that the Europeans along with 
Russia and China seek to find a way to 
preserve the JCPOA.
Even closest allies of the U.S. seek to 
preserve the nuclear deal, he added.
“This will be a difficult path, but will 
bring us a better future,” the chief diplo-
mat remarked.
On May 8, President Donald Trump 
officially withdrew the U.S. from the 
UN-endorsed nuclear agreement and re-
introduced unilateral sanctions on Iran.
Iran has warned if its interests are not 
guaranteed under the nuclear agreement 
it would resume its nuclear activities 
with a greater speed.
European Union foreign policy chief 
Federica Mogherini said in May that the 
EU is “determined to preserve” the nu-

clear deal.
Russian President Vladimir Putin and his 
Chinese counterpart Xi Jinping issued a 
joint statement on June 8, supporting the 
JCPOA.
‘Enemy seeks to annihilate Iran’
Zarif also said that enemy seeks to “an-

nihilate” Iran.
“The enemy’s target is neither the Islam-
ic Republic system nor government of 
Rouhani, but it is Iran. It is Iran which 
impedes certain objectives. They seek 
to annihilate Iran,” the foreign minister 
opined.

Iran, Serbia ink trade, aviation & agro co-op MOUs
During the 15th meeting of Iran-Serbia Joint Eco-
nomic Committee in Belgrade on Thursday, the 
two countries signed three memorandums of un-
derstanding (MOUs) on trade, aviation, and agri-
cultural cooperation, Shata news agency reported.
The meeting’s final agreement was signed by 
Serbian Minister of Trade, Tourism and Telecom-
munications Rasim Ljajic and Iranian Minister of 
Industry Mohammad Shariatmadari, the report 
said.
The agreements on aviation and agriculture sec-
tors were respectively signed between Shariatma-
dari and Serbian Minister of Construction, Trans-
portation, and Infrastructure Zorana Mihajlovic 

and Serbian Minister of Agriculture Branislav 
Nedimovic.
Some senior officials from both countries were 
reportedly present at the signing ceremonies of 
the agreements.
In a joint meeting with Shariatmadari, the Serbi-
an minister of trade and tourism underlined the 
significance of expansion of energy, agricultural, 
tourism, road, and construction cooperation be-
tween the private sectors of the two countries.
Addressing a press conference, the Iranian min-
ister described the future of Iran-Serbia cooper-
ation bright calling for removal of some present 
obstacles such as those in banking sector.

Zairf said considering the current situa-
tion national unity is of paramount im-
portance. 
 “Currently, domestic integrity is more 
important than anything else in the coun-
try. Currently, domestic integrity is more 
important than bread and air for us.”

says Indian minister:



اخبار - قشم

پرکردن  لزوم  بر  تاکید  با  آزاد قشم  مالیاتی سازمان منطقه  نماینده 
اظهارنامه مالیاتی، با فعالان اقتصادی این منطقه اتمام حجت کرد.

امیر سلکی اعلام کرد: فعالان اقتصادی دارای مجوز از سازمان  های 
مناطق آزاد از جمله قشم به شرط تسلیم اظهارنامه مالیاتی و ارائه 
اطلاعات عملکرد مالی، می توانند از فرآیند معافیت مالیاتی برخوردار 

شوند.
وی با اشاره به مواد قانونی و تبصره های مربوط به معافیت مالیاتی 
از  بهره مندی  برای  گفت:  کشور،  آزاد  مناطق  در  اقتصادی  فعالان 
معافیت مالیاتی حتما باید اظهارنامه مالیاتی و اطلاعات عملکرد مالی 

فعالان اقتصادی به مراجع قانونی ارائه شود.
مالیاتی سازمان منطقه  نماینده  و  بازرگانی  و  به گفته مدیر اصناف 
در  مالیاتی  معافیت های  از  استفاده  از شروط  دیگر  یکی  قشم،  آزاد 
کنار پرکردن اظهارنامه مالیاتی و ارائه اطلاعات مربوط به عملکرد 
محتوای  و  شکل  بودن  یکسان  قشم،  در  اقتصادی  فعالان  مالی 
ذکر  آنان  پیشه  و  مجوز کسب  در  آنچه  با  مختلف  فعالیت صنوف 

شده، می باشد.
سلکی تاکید کرد: با توجه به نشست های مشترک نماینده سازمان 
مسئولان  با  کشور  آزاد  مناطق  نماینده  عنوان  به  قشم  آزاد  منطقه 
رسیدن  و  آزاد  مناطق  در  مالیات  حوزه  در  دارایی  و  اقتصاد  وزارت 
به یک تصمیم واحد، از این پس سازمان های مناطق آزاد کشور از 
جمله قشم هیچ مسئولیتی در قبال میزان مالیات تعیین شده برای 
صنوف مختلف به دلیل عدم ارائه اظهارنامه مالیاتی، نخواهند داشت.

بنا به این گزارش، برابر بند ت ماده 31 قانون رفع موانع تولید و بند ت 
ماده 132 قانون مالیات های مستقیم، تسلیم اظهارنامه مالیاتی برای 
فعالان اقتصادی مناطق آزاد الزامی و یکی از شروط برخورداری از 
معافیت و تسهیلات مالیاتی برای صنوف مختلف در تمام مناطق آزاد 

کشور از جمله قشم، می باشد.
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سازمان  افزوده  ارزش  و  ترانزیت  گمرک،  مدیرکل 
ریال  6.5میلیارد  اختصاص  از  قشم  آزاد  منطقه 
مشوق تولید برای 10شرکت تولیدکننده محصولات 

صادراتی در جزیره قشم خبر داد.
مشوق های  گفت:  مطلب  این  بیان  با  امیری  هرمز 
براساس  صادرات محور،  واحدهای  این  به  تولید 
سیاست گذاری حمیدرضا مومنی رئیس هیات مدیره 
راستای  در  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  و 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی مورد نظر مقام معظم 

رهبری، اختصاص یافته است.
وی با اعلام اینکه این مشوق ها مربوط به عملکرد 
واحدهای تولیدی قشم در سال 96 است، افزود: نحوه 
براساس گردش  این 10شرکت  به  تقسیم مشوق ها 
مالی و میزان عملیات گمرکی این شرکت ها محاسبه 
اقدامات گمرک سازمان منطقه  فرآیند  در  شده، که 

آزاد قشم ثبت شده است.
ارزش  و  ترانزیت  گمرک،  مدیرکل  گفته  به 
این  براساس  قشم،  آزاد  منطقه  سازمان  افزوده 
این  از  یک  هر  تولید  مشوق  سهم  سیاست گذاری، 

10شرکت با شرکت های دیگر متفاوت خواهد بود.

ثبت سفارش کالا در مناطق آزاد
او در بخش دیگری از سخنان خود از اجرای برنامه 
همانند  کشور،  آزاد  مناطق  در  کالا  سفارش  ثبت 
اجرایی  از سیاست  به عنوان بخشی  سرزمین اصلی 

دولت نام برد.

امیری گفت: سامانه ثبت سفارش کالا برای مناطق 
در   Esm.freezones.ir آدرس  به  کشور  آزاد 
کارگروهی ویژه طراحی شده و همه فعالان اقتصادی 
مناطق آزاد می بایست با ورود به این سامانه و طی 
کردن مراحل قانونی، نسبت به ثبت نام برای واردات 

کالا اقدام نمایند.
و  نرم افزاری  زیرساخت های  شد:  یادآور  وی 

سخت افزاری این سامانه نیز از سوی سازمان توسعه 
تجارت و دبیر خانه شورایعالی مناطق آزاد کشور در 

حال تکمیل می باشد.
آزاد  منطقه  سازمان  ترانزیت  و  گمرک  مدیرکل 
از  حمایت  هدف  با  امید  و  تدبیر  دولت  افزود:  قشم 
فعالان اقتصادی در مناطق آزاد، گمرک هر منطقه 
حمایت  برای  قانونی  اقدامات  اجرای  به  موظف  را 

تا  نموده  کالا  تولیدکنندگان  و  بازرگانان  تجار،  از 
این  به ثبت سفارش کالا در  زیرساخت های مربوط 

مناطق آماده شود.

سهم 50میلیون دلاری کالای همراه 
مسافر در قشم

آزاد  منطقه  در  مسافر  همراه  کالای  سهم  میزان 
با  نشست  در  دیگر موضوعات مطرح شده  از  قشم 
سازمان  افزوده  ارزش  و  ترانزیت  گمرک،  مدیرکل 
با  گفت:  باره  این  در  امیری  بود؛  قشم  آزاد  منطقه 
مصوبه هیات دولت و تشکیل کارگروه ویژه، میزان 
سهم کالای همراه مسافر در منطقه آزاد قشم برای 
شش ماهه اول امسال، 50میلیون دلار اعلام شده 

است.
مسافر  همراه  کالای  سهمیه  اینکه  اعلام  با  امیری 
اظهار  بود،  دلار  100میلیون  جمعا  سال 96  در  قشم 
حضور  با  که  بررسی هایی  با  خوشبختانه  کرد: 
آزاد  منطقه  در  طرح  این  ویژه  کارگروه  کارشناسان 
سال  همانند  نیز  امسال  سهمیه  شد،  انجام  قشم 
گذشته محاسبه شده و این خبر خوبی برای مسافران 

جزیره می باشد.
وی از کاهش سهمیه کالای همراه مسافر در دیگر 
مناطق آزاد کشور نسبت به سال گذشته خبر داد و 
طرح،  این  ویژه  کارگروه  کارشناسان  نظر  با  افزود: 
بیشترین سهمیه پوشاک در بین مناطق آزاد هفتگانه 

کشور، به منطقه آزاد قشم اختصاص یافته است.

تخصیص بیش از 6.5میلیارد ریال مشوق تولید 
برای 10شرکت صادراتی قشم

مدیرکل گمرک، ترانزیت و ارزش افزوده سازمان منطقه آزاد قشم گفت:

نظام جامع مراقبت های اجتماعی
 برای دانش آموزان قشمی

اظهارنامه مالیاتی پر کنید 
تا با مشکل مواجه نشوید

توانمندسازی دانش آموزان، تضمینی برای 
توسعه آینده جزیره قشم

اجرای  از  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  و سلامت  اجتماعی  امور  مدیر 
طرح نماد در بندر تاریخی لافت با حضور دانش آموزان مقطع ابتدایی 

خبر داد.
آموزش  مشارکت  با  که  طرح  این  اجرای  حاشیه  در  ذاکری  تراب 
با  نماد  معاینات طرح  برگزار شد، گفت:  پرورش شهرستان قشم  و 
حضور یک پزشک اطفال و هفت پزشک عمومی به عنوان پزشکان 
خَیر استان هرمزگان به مدت دو روز روی 460دانش آموز این روستا 

انجام شد.
جزیره  67گانه  روستاهای  تمامی  در  طرح  این  اینکه  اعلام  با  وی 
قشم اجرا خواهد شد، افزود: معاینات ویژه این طرح علاوه بر مدارس 
ابتدایی شهرهای  روستاهای جزیره قشم، روی دانش آموزان مقطع 
قشم، درگهان و سوزا هم براساس یک جدول زمان بندی شده، اجرا 

می شود.
قشم،  آزاد  منطقه  سازمان  و سلامت  اجتماعی  امور  مدیر  گفته  به 
نتایج معاینات طرح نماد در هر روستا و شهرهای یاد شده با هدف 
قرار  قشم  شهرستان  بهداشت  شبکه  اختیار  در  علمی  بررسی های 

می گیرد.
مدارس  دانش آموزان  اجتماعی  مراقبت های  ارتقای  تامین  از  او 
طرح  کلی  هدف  عنوان  به  مدرسه  محور  توانمندسازی  رویکرد  با 
نماد در مدارس جزیره قشم نام برد و ادامه داد: استقرار نظام جامع 
خانواده  محور،  )مدرسه  دانش آموزان  برای  اجتماعی  مراقبت های 
محور و محله محور( از طریق مشارکت بین بخشی مبتنی بر مُدل 
این  اختصاصی  اهداف  از  زندگی اسلامی- ایرانی هم  بومی وسبک 

طرح بشمار می رود.  
پیشگیری  زمینه  در  رشدمدار  آموزش های  گسترش  گفت:  ذاکری 
نظام  ایجاد  بزهکاری،  و  اجتماعی  آسیب های  پُرخطر،  رفتارهای  از 
چک  طریق  از  آسیب دیده  و  آسیب پذیر  دانش آموزان  شناسایی 
و  حمایتی  موثر  مداخلات  توسعه  و  طراحی  علمی،  لیست های 
توانمندسازی برای دانش آموزان هم از دیگر اهداف اختصاصی این 

طرح است.

سلامت،  مدیریت  در  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  مشاور 
ورزش و امور اجتماعی و جوانان، توانمندسازی دانش آموزان براساس 
ظرفیت های جزیره را تضمینی برای توسعه پایدار این منطقه دانست.

توانمندسازی  آموزش  کمیته  کارگروه  نشست  در  براهیمی  عباس 
نیروی انسانی با اشاره به نگاه ویژه مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
متناسب سازی  گفت:  محلی  جامعه  پایدار  توسعه  راستای  در  قشم 
رشته های آموزشی با محوریت پتانسیل های موجود در جزیره قشم، 

کیفیت بخشی در آموزش را جایگزین کمیت گرایی می کند.
وی افزود: اولویت اول سازمان منطقه آزاد قشم و آموزش و پرورش 

این شهرستان، پرورش نیروی انسانی شایسته است.
به گفته مشاور این سازمان، هدف های آموزشی و پرورشی می تواند 
به کمک پیوست های فرهنگی و بسته های حمایتی سازمان منطقه 
بر  منطبق  کارآمد  و  متخصص  نسلی  و  شده  محقق  قشم  آزاد 

ظرفیت های موجود در منطقه پرورش دهد.
انسانی  نیروی  توانمندسازی  آموزشی  کارگروه  است،  ذکر  به  لازم 
با حضور  پرورش شهرستان  و  آموزش  و  آزاد قشم  منطقه  سازمان 
بخش  پرورش  و  آموزش  و  قشم  آزاد  منطقه  مسئولین  از  جمعی 
موضوعات  دسته بندی  و  نیازسنجی  منظور  به  شهاب  و  مرکزی 
این  گردشگری  و  اجتماعی  فرهنگی،  معاونت  محل  در  آموزشی 

سازمان برگزار شد.
در  متعددی  افتخارات  کسب  با  قشم  جزیره  پرورش  و  آموزش 
مرکزی  بخش  دو  شامل  کشوری،  و  استانی  مختلف  جشنواره های 
با 23هزار دانش آموز و  تعداد یک هزار و 280معلم، بخش شهاب با 

10هزار و 600دانش آموز و 690معلم می باشد.

مدیر امور اجتماعی و سلامت 
سازمان منطقه آزاد قشم گفت:

نماینده مالیاتی سازمان منطقه آزاد قشم تاکید کرد:

شهرستان  عمومی  کتابخانه های  ویژه  اداره  رئیس 
فعال  و 209نفر عضو  از عضویت هشت هزار  قشم 

کتابخوان در سطح جزیره قشم خبر داد.
فعال  10کتابخانه  هم اینک  گفت:  دریانورد  امینه 
تمام  در  کتاب  و 610نسخه  با 63هزار  قشم  جزیره 
و  کتاب  مقوله  به  علاقه مندان  اختیار  در  زمینه ها، 

کتابخوانی قرار دارد.
وی »کتابخانه اندیشه قشم« را ظرفیتی قابل توجه 
و ارزنده برای این جزیره دانست و خاطرنشان کرد: 
قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  حمایت های 
قرار  اختیار  در  برای  ایشان  مجدانه  پیگیری های  و 
دادن فضا، مختص فرهنگ دوستان و علاقه مندان به 
زیباتر  اندیشه شد و  افتتاح کتابخانه  به  کتاب منجر 
فضایی  بیشتر،  حمایت های  در  ایشان  مساعد  قول 
مهم  مقوله  این  به  گسترده تر  نگاهی  و   شایسته تر 

فرهنگی است . 
بانوی اول کتاب قشم از ثبت اداره ویژه کتابخانه های 
عمومی شهرستان قشم در سال 93 به عنوان نمادی 
دبیرکل  مختارپور،  آقای  جناب  بی دریغ  حمایت  از 
محترم نهاد کتابخانه های عمومی کشور و همت بلند 

و فرهنگ دوستی مردم جزیره یاد کرد.
به گفته دریانورد، کتابخانه های دیگر این شهرستان 
که در شهرهای قشم و درگهان، هرمز و پنج روستای 
دولاب، سلخ، دوربنی، گورزین و خالدین واقع هستند 
فرهنگ  و  دانش  ارتقای سطح  در  مهمی  نقش  نیز 

عمومی مردم منطقه دارد.
اهالی روستا  اشتیاق  بیان کرد: خوشبختانه  دریانورد 
برای عضویت در کتابخانه ها و کسب دانش مکتوب، 
در سایر روستاها نیز گسترش پیدا کرده و ما هر روزه 
درخواست های  و  کتاب  با  مردم  بیشتر  انس  شاهد 
کتابخانه های  راه اندازی  جهت  دهیاران  از  زیادی 

روستایی هستیم.
دریانورد که کارشناسی ارشد خود را در رشته جامعه 
در  تلاش هایش  به  اشاره  با  کرده  دریافت  شناسی 
عنوان  قشم،  جزیره  در  کتابخانه  اولین  ثبت  جهت 
با  می کند  سعی  باشد  کتاب  عاشق  که  کسی  کرد: 

اعضای کتابخوان جزیره قشم از مرز هشت هزار نفر فراتر رفت

بانوی شاعر، شور کتابخوانی را به جزیره هدیه کرد
شب شعرها و میزبانی بخشی از کنگره های سراسری 
شعر و قصه جوان بود ، تا این که در سال 92 به عنوان 
شهرستان  عمومی  کتابخانه های  ویژه  اداره  رئیس 

قشم منصوب شدم.
در  قشم  شهرستان  کتابخانه های  رئیس  گفته  به 
سال 92 پنج کتابخانه در شهرهای قشم و درگهان، 
روستاهای دولاب، سلخ و جزیره هرمز وجود داشته 
است. کتابخانه روستای دولاب به دلیل نبود نیروی 
کتابدار به مدت هشت سال تعطیل شده و کتابخانه 
رئیس  عنوان  به  دریانورد  جابه جایی  با  نیز  درگهان 
تعطیل  حالت  به  قشم  عمومی  کتابخانه های  اداره 

درآمد.
وی به برنامه ریزی و تلاش هایش برای راه اندازی 
برای  نیرو  جذب  و  دولاب  روستای  کتابخانه 
گفت:  و  کرد  اشاره  درگهان  کتابخانه  فعال سازی 
با  توانستیم  فرهنگی،  مرکز  دو  این  راه اندازی  با 
عنوان  به  بومی  توانمند  نیروهای  گرفتن  کار  به 
مختلف  نقاط  در  نیز  دیگر  کتابخانه  چهار  کتابدار، 
هم اینک  و  برسانیم  فعالیت  و  ثبت  به  جزیره 
قشم  شهرستان  10کتابخانه  در  کتابدار  12نیروی 
فعالیت  کتاب  دوستداران  به  خدمات  ارائه  برای 

می کنند.
بانوی اول کتاب جزیره قشم از برگزاری نشست های 
خوانده  کتاب های  اشتراک گذاری  )به  کتابخوان 
شده( و کلاس های متفاوت آموزشی و فرهنگی در 
دیگر  افزود:  و  داد  خبر  جزیره  سطح  کتابخانه های 
برگزاری  و  نیستند  قرائت خانه  یک  تنها  کتابخانه ها 
این کلاس ها موجب آشنایی و دوستی مردم با کتاب 
و  خلاقیت  بروز  سمت  به  را  محلی  جامعه  و  شده 
شکوفایی استعدادها و آگاهی بخشی و سلامت سوق 

می دهد .
لازم به ذکر است، کسب سه بار رتبه اول شعر نبوی، 
کسب مقام برگزیده در جشنواره شعر فجر، جشنواره 
سراسری شعر و قصه جوان، جشنواره سراسری ایران 
ما، کنگره دفاع مقدس و جشنواره شب های شهریور 

از افتخارات دیگر این بانوی شاعر است.

قشم  مکالمه  مکث  بین المللی  موسسه  مدیرعامل 
ارتباطات  با عنوان دنیای  گفت: در دنیای امروز که 
شناخته می شود، برقراری تعامل با جامعه، عمده ترین 
دلیل دستیابی به پیروزی در زندگی روزمره و مهم تر 

از آن، راه اندازی یک کسب و کار موفق است.
موسسه  موفق  مدیرعامل  خجسته نیا،  شمس الدین 
از سال 96  بین المللی مکث مکالمه قشم است. وی 
برگزاری  به  قشم  رشد  بین المللی  مرکز  حمایت  با 
همایش و استارت آپ در زمینه های مختلف پرداخته 
و برای کمک به پیشرفت کسب و کار، ارتقای زندگی 

شخصی و شغلی افراد در تلاش است.
و  کسب  عنوان  به  استارت آپ ها  از  خجسته نیا 
کارهای نوپای مبتنی بر تکنولوژی نام برده و افزود: 
با کارآفرینی  استارت آپ نوعی سرمایه گذاری همراه 
است که در آن یک شرکت نوپا، ایده جدیدی برای 

کسب و کار ارائه می دهد.
 وی بیان کرد: در استارت آپ ها از افراد نوآور دعوت 
موفقیت  یا عدم  موفقیت  روند  توضیح  با  تا  می شود 
خود، برای ایده پردازان الگویی انگیزشی ایجاد کنند.

حمایت از واحدهای مستقر در مرکز بین المللی رشد 
قشم با برگزاری کارگاه ها و دوره های آموزشی مرتبط 
با علوم تخصصی مورد نیاز این واحدها یکی از چندین 
هدفی است که  این مرکز در جزیره دنبال می کند 
با  قشم  مکالمه  مکث  بین المللی  موسسه  حضور  و 
آموزشی  دوره های  و  همایش ها  برگزاری  رویکرد 

برای پوشش بخشی از این حمایت ها می باشد.

موفقیت در کلام شماست
با  بین المللی مکث مکالمه قشم  مدیرعامل موسسه 

شخصی و چه محیط کسب و کار، از جنس مذاکره 
هستند، ما در این دوره ها سعی می کنیم مهارت های 
تبدیل شدن به یک مذاکره کننده حرفه ای را به افراد 

آموزش دهیم.
انگلستان   LLTD کالج  نماینده  که  خجسته نیا 
زبان  آموزش  زمینه  در  موفق  معلمی  و  ایران  در 
علاقه اش  علت  مورد  در  هست،  نیز  انگلیسی 
گفت:  سخنرانی  و  مذاکره  آموزش  حوزه  به 
ضعف های ارتباطی در برخورد و جذب دیگران در 
جامعه  مانند  بزرگ تری  مجموعه  در  و  کار  محل 
فنون  و  اصول  دوره های  در  شرکت  با  شد  باعث 
را  متفاوتی  زندگی  آموزشی  کارگاه های  و  مذاکره 

کنم. تجربه 
تعامل  ارتباطی،  با شیوه های  آشنایی  داد:  ادامه  وی 
کرد  ساده  و  متحول  به حدی  را  اجتماع  و  مردم  با 
که مشتاق شدم این دانش را با دیگران به اشتراک 

بگذارم.
به گفته خجسته نیا، اولین تجربه انسان برای مذاکره 
در خانواده شروع می شود و این امر به تدریج ادامه و 
گسترش می یابد تا این که در بالاترین وجه آن وارد 

مذاکرات بین المللی با دیگران می شود.
با  بین المللی مکث مکالمه قشم  مدیرعامل موسسه 
فنون  با  آشنایی  به  جامعه  اقشار  همه  نیاز  بر  تاکید 
بیان و مذاکره گفت: آشنایی و تسلط به فنون مذاکره 
به افراد کمک می کند تا در جریان ارتباط با دیگران، 
عمل  موفق  شغلی،  زندگی  تا  خانوادگی  زندگی  از 

کنند.
وی از آموزش به کارمندان به عنوان سرمایه گذاری 
آموزشی،  شیوه  این  در  افزود:  و  کرد  یاد  سازمانی 

توانایی های افراد، علل شکست ها و افسردگی شغلی 
زمینه های  در  افراد  تخصصی  کارایی  شده،  بررسی 
جدید و متفاوت امکان سنجی می شود و به این طریق 

ساز و کار سازمانی ارتقاء می یابد.
بیان،  فن  حرفه ای،  اخلاق  دوره های  خجسته نیا، 
صداسازی، زبان بدن، ارائه حرفه ای، سخنرانی و... را 
به عنوان بخشی از آموزش ها معرفی کرد و ادامه داد: 
با یادگیری این موارد، افراد می توانند ارتباط موفقی با 
اجتماع و در نهایت با جهانیان برقرارکرده و موفقیت 

شغلی خود را مدیریت کنند.
وی با اشاره به تاکید مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
قشم مبنی بر توانمندسازی نیروی انسانی در جزیره، 
شرکت در دوره های آموزشی اصول و فنون مذاکره و 
آشنایی با فن بیان را زمینه ای برای دستیابی به این 

هدف دانست.
مدیرعامل موسسه بین المللی مکث مکالمه قشم در 
پایان از حمایت و همراهی مدیر مرکز بین المللی رشد 
قشم در معرفی این مجموعه به سازمان ها و نهادها 

قدردانی کرد.
تنها  عنوان  به  قشم  رشد  مرکز  است،  ذکر  به  لازم 
مرکز رشد بین المللی در ایران، فعالیت خود را سال 84 
در منطقه آزاد قشم آغاز نموده و با مجموعه کاملی 
از سرویس های پشتیبانی در حال ارائه خدمات برای 
واحدهای  و  دانش بنیان  تجاری شرکت های  فعالیت 

فناور می باشد.
در حال حاضر 38واحد فناور در این مرکز مستقر بوده 
مکانیک،  الکترونیک،  و  برق  چون  حوزه هایی  در  و 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، شیمی، سلامت، مواد 

و متالوژی در حال فعالیت هستند.

مدیرعامل موسسه بین المللی مکث مکالمه قشم تاکید کرد:

مرکز رشد قشم پایگاهی برای رشد جوانان جزیره

داشته  همدلی  و  ارتباط  آدم ها  بقیه  با  اندیشه ورزی 
باشد. 

این بانوی فرهیخته افزود: همیشه بهترین هدیه به 
من کتاب بوده و بعد از خواندن این کتاب ها علاقه 
داشتم حس خوب آگاهی و لذت مطالعه را با دیگران 
شریک شوم. اولین شعرم را در سال 74  سرودم  و از 

سال 77 به طور جدی ادامه دادم .
استاد  با  آشنایی  داد:  ادامه  جزیره  نامی  شاعر 
آشنایی  ادبی،  محافل  به  ورود  و  بهمنی  محمدعلی 
با دوستان شاعر و ناشر و استقبال آنها از گردآوری 
کتاب موجب شد تصمیمم برای راه اندازی مکانی به 

عنوان کتابخانه راسخ تر شود.
به گفته دریانورد آرزوی احداث یک کتابخانه با توجه 
جامعه  پذیرش  عدم  و  زمان  آن  سخت  شرایط  به 
محلی به نظر دست نیافتنی می آمد، اما تلاش های 

خستگی ناپذیر شاعر جوان جزیره بی نتیجه نماند.
با  که  مشورت هایی  با  سال  77  در  داد:  ادامه  وی 
شد،  انجام  پدرم  حمایت های  و  درگهان  شورای 
موفق شدیم مکتب خانه شهر درگهان را در ساعات 

فراوانی  کتاب های  با  کتابخانه  عنوان  به  بعدازظهر 
که از طرف ناشران و مولفین اهدا می شد، راه اندازی 

کنیم.
بازدید  قشم،  جزیره  کتابدار  بانوی  اولین  گفته  به 
این  از  قشم  وقت  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیر 
کتابخانه  به  آن  تبدیل  برای  جرقه ای  مکتب خانه، 

شهر درگهان، به صورت رسمی شد.
شهرستان  عمومی  کتابخانه های  ویژه  اداره  رئیس 
با وجود مقاومت هایی که در جامعه  ادامه داد:  قشم 
محلی صورت می گرفت، تلاش ها ادامه پیدا کرد تا 
جایی که در سال 80 به همت شورای مرکزی شهر 
درگهان، ساختمانی مختص کتابخانه درگهان ساخته 

شد. 
وی اظهار کرد: با راه اندازی رسمی این کتابخانه، به 
عنوان مسئول کتابخانه درگهان مشغول به کار شدم، 
سپس سال هشتاد تا هشتاد و دو معاون اداره فرهنگ 
و ارشاد و سال هشتاد و سه سرپرست آن اداره بودم 
بسترسازی  برای  فرصتی  خود  مدت  این  تمام  که 
و  موسیقی  سراسری  جشنواره  برگزاری  و  فرهنگی 

اشاره به برگزاری دوره های آموزشی اصول و فنون 
مذاکره به عنوان فعالیت دیگر این موسسه افزود: با 
همکاری مدیر مرکز بین المللی رشد قشم تا به حال 
سمینارهای زیادی در این خصوص برگزار شده است.

و  مهم ترین  مذاکره  که  آنجا  از  خجسته نیا  گفته  به 
پرداختن  انسان هاست،  بین  ارتباط  وسیله  رایج ترین 
اهمیت  از  تعاملات،  برای  ارتباط  برقراری  به اصول 

ویژه ای برخوردار است.
چه  زندگی،  در  ما  رابطه های  بیشتر  داد:  ادامه  وی 
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